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 در پنجمين جشنواره ملي
 نوآوري محصول برتر ايراني

انتخاب محصول 
 »S90Q گريد فولادي«
 فولادهرمزگان به عنوان 
محصول برتر ايراني در سال ١٣99
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 ثبت رکورد جديد 
در فولاد مبارکه

شرکت فولاد مبارکه با وجود تمام محدودیت ها در طول 
یک س��ال اخیر عملکرد درخش��انی را از خ��ود به نمایش 
گذاش��ته است. رشد ۹.۶ درصدی تولید فولاد خام در این 
مجموعه عظیم صنعتی افتخار دیگری را برای این شرکت 
رق��م زد. این رکورد از ابتدای س��ال ۹۹ تا ۱۲ اس��فند، با 
تولید )۶ میلیون و ۶۰۹ هزار تن( پس از گذش��ت ۳ سال 

2با وجود همه محدودیت ها شکسته شد...
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 شرط تداوم 
رونق بازار آلومينيوم

ب��ازار خری��د و فروش بس��یاری از محصولات 
فلزی در روزهای پایانی سال عموما رونقی ندارد. 
این افت خرید و فروش به دلیل حضور در آستانه 
س��ال ن��و و تعطیلات ۲ هفت��ه ای فروردین رقم 
می خورد. با این وجود، امس��ال از رونق خرید و 
فروش شمش آلومینیوم کاسته نشده است. البته 
تقاضای متعادلی در ب��ازار وجود دارد و چنانچه 

عرضه ها استمرار داشته باشد...

ب��ا وجود مازاد تولید فولاد در کش��ور کمبود 
ورق های ف��ولادی برای فع��الان حوزه صنعت 
دردسر ساز شده است. تولید صنایع فلزی کشور 
از جمله خ��ودرو و لوازم خانگ��ی در چند مدت 
اخیر افزایش مناس��بی پیدا کرده است و در هر 
۲ دس��ته محصول افزایش تولید چشمگیری را 
تجرب��ه کرده ایم. به طوری که بن��ا بر آمار های 

اعلامی وزارت صنعت ، معدن و تجارت...
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 سرمايه گذاران 
پشت در های بسته

 حمايت های مخرب
از فولاد

ورق فولادی به دست 
صنعتگران نمی رسد
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خام فروشی مواد معدنی 
در کردستان

مسیر اکتشاف متلاطم می  شود
»روزگار معدن« کاهش مهلت استعلام اکتشاف را بررسی کرد

احسان سلطانی
 کارشناس اقتصاد
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روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

حمایت از صنایع بالادس��تی با هدف توس��عه 
آنه��ا از اهمی��ت وی��ژه ای برخوردار اس��ت. اما 
توجه ب��ه نقطه تعادل این توس��عه نیز ضروری 
به نظر می رس��د. با این وجود، در طول سال های 
گذش��ته شاهد بودیم که فعالیت و تولید صنایع 
فولادی در حلقه های میانی با حمایت قابل توجه 
سیاست گذاران همراه بوده است. این حمایت ها 
به طرق گوناگون از تامین مواد اولیه تا دریافت 
انرژی ارزان و... اجرایی می ش��ود. حمایت هایی 
ک��ه در م��واردی به ضرر س��ایر صنایع فعال در 

زنجیره فولاد تمام می شود. 
به عنوان مثال، طی ماه های اخیر ش��اهد رشد 
قابل توجه نرخ فروش سنگ آهن در بازار جهانی 
بودیم، تاجایی که قیمت این محصول معدنی از 

۱۵۰ دلار به ازای هر تن نیز عبور کرد. 
ام��ا همی��ن محص��ول در ب��ازار داخل��ی ب��ا 
قیمت های به مراتب پایین تری در اختیار فعالان 
صنعت��ی قرار می گی��رد. بدین ترتیب در س��ایه 
حمایت از فولادس��ازان، از س��ود فعالان معدنی 

کاسته می شود.
در همی��ن حال بخش قابل توجهی از انرژی 
مورد نیاز ای��ن صنایع نیز از طریق گاز تامین 
می ش��ود که با قیمت های بس��یار پایینی در 

اختیار این تولیدکنندگان قرار می گیرد. 
 ادامه در صفحه 2

سرمقاله يادداشت

تيتر های روز
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ادامه از صفحه اول
آب و برق��ی که در اختیار آنهاس��ت نی��ز به مراتب 
ارزان و حقوق و دس��تمزد نیز در ایران در مقایس��ه با 
سایر کشورها به مراتب پایین است. هزینه حمل ونقل 
و سوخت نیز در کشور ما پایین است. در همین حال، 
نرخ موثر مالیاتی بنگاه های فولادی بورسی نیز کمتر از 
۱۰ درصد برآورد می شود. در ادامه این شرکت ها برای 
ص��ادرات محصولات خود نیز از معافیات های مالیاتی 

بهره مند می شوند.
ب��دون تردید این حمایت یکجانب��ه به ضرر صنایع 
فولادی کش��ور اس��ت؛ از این رو انتظار می رود شمش 
فولاد را با نرخ متعادل براس��اس هزینه تمام ش��ده این 
محصول در اختیار واحدهای پایین دس��تی قرار داد و 
از صنایع پایین دس��تی تعهد گرفت که محصول نهایی 
را ب��ا نرخ مناس��بی در اختیار حلقه ه��ای انتهایی این 
زنجی��ره ق��رار دهن��د. راه حل دیگر نیز این اس��ت که 
قیم��ت نهاده های تولی��د این واحدها ب��ا قیمت های 
جهانی برابری کند. امتیازاتی که به زنجیره فولاد تعلق 
می گیرد موجب ش��ده قیمت سهام فلزات اساسی که 
فولاد هم در رده آن به شمار می رود، در ۳ سال گذشته، 
۱۷ برابر افزایش یافته باشد. این رقم بیش از میانگین 
رش��د ارزش بازار س��هام در طول س��ال های گذشته 
بوده اس��ت. اما همانطور که قبلا هم اش��اره شد قیمت 
نهاده های تولید ش��مش به مراتب پایین نگه داش��ته 
می ش��ود. هرگاه نیز سخنی از تعدیل سود این واحدها 
و توزیع آن در سایر زنجیره های تولید به میان می آید، 
با مخالفت ش��دید فعالان ای��ن حلقه از صنعت روبه رو 
می ش��ود. در کش��ور ما و با توجه به امتیازهایی که در 
اختیار فولادسازان قرار می گیرد، این صنعت به اشتباه 
توسعه یافته است. در همه جهان صنعت فولاد را به طور 
متمرکز و در کنار دریا توسعه می دهند تا بدین ترتیب 
امکان تامین س��نگ آهن مورد نیاز آنها از طریق دریا 
فراهم باش��د. اما ش��اهدیم که صنایع فولادی ایران در 
نقاط مختلفی از کش��ور مانند یزد، کرمان، خراس��ان، 
سیستان و بلوچستان و... توزیع شده اند. علاوه بر این، 
اغلب واحدهای یادشده کوچک و متوسط هستند که 
تولید آنها با صرفه اقتصادی همراه نیست. درواقع این 
واحده��ا تنها ضمن بهره من��دی از یارانه های دولتی با 
سوددهی فعالیت می کنند. حال چنانچه ذخایر سنگ 
آهن کش��ور ب��ه پایان برس��د که با توجه به ش��رایط 
موجود چندان هم دور از ذهن نیس��ت، تداوم فعالیت 
این واحدها با چالش های اساس��ی روبه رو خواهد شد. 
در ادام��ه بای��د خاطرنش��ان کرد که اح��داث صنایع 
بالادستی فولاد به شدت س��رمایه بر است. این صنایع 
با آلودگی های بالای محیط زیس��تی همراه هس��تند، 
مص��رف آب بالایی دارن��د، اش��تغالزایی قابل توجهی 
نی��ز به همراه ندارن��د. اما صنایع پایین دس��تی فولاد 
س��رمایه بری پایین و اشتغالزایی بالایی دارند، آب کم 
مصرف می کنند و آلودگی محیط زیست آنها به نسبت 
پایین اس��ت. با این وجود، در کش��ور همت جمعی بر 
توس��عه و سودآوری صنایع بالادس��تی متمرکز شده 
است. درحالی که صنایع بالادستی باید زمینه موفقیت 

عملکرد صنایع پایین دستی را فراهم کنند.
 ام��ا درحال حاضر واحدهای ذوبی مانع پیش��رفت 
صنایع پایین دستی فولاد هس��تند؛ بنابراین بازنگری 
در سیاس��ت های کلی حاکم بر ای��ن زنجیره ضروری 

به نظر می رسد.

مش��اور عالی معاون علم��ی و فن��اوری رئیس جمهوری با 
بیان اینکه ش��فافیت باید یکی از رئوس اصلی س��ازمان نظام 
مهندسی معدن قرار بگیرد گفت: باید درآمدهای این سازمان 

شفاف شده و مشخص شود صرف چه هزینه هایی می شود.
کامبی��ز مهدی زاده در گفت وگوی با صنعت کار اظهار کرد: 
یکی از مهم ترین اهدافی که به دنبال آن هستم رشد و تعالی 
س��ازمان نظام مهندسی معدن تهران است. چرا که با این امر، 
اشتغال، خدمات، رفاه، توسعه علمی برای اعضاء و متخصصان 

این خانواده بزرگ علمی، محقق خواهد شد.
مهدی زاده افزود: انگیزه مهم دیگری که به دنبال آن هستم 
بح��ث توزیع کار عادلانه در این س��ازمان اس��ت. چرا در بین 
کاندیداه��ای نظام مهندس��ی معدن، از بان��وان متخصص ما 
حض��ور ندارند؟ این از ضعف ماس��ت که یک خانم متخصص 
زمین ش��ناس و معدنی در لیست نامزدهای انتخابات نیست. 
خانم ه��ا مثل همیش��ه مظل��وم واقع ش��ده اند! ما ب��ه بانوان 
متخص��ص معدنی و زمین ش��ناس کم توجهی کردیم ما نباید 
در توزی��ع کار بی��ن خانم ه��ا و آقایان فرق قائل ش��ویم. باید 

عرصه را برای پست های مدیریتی بانوان در حوزه های معدن 
و زمین شناس��ی، مهیا کنیم. بس��یاری از خانم ها در مباحث 

تخصصی دقیق تر از آقایان هستند.
مدی��ر ط��رح توس��عه فناوری ه��ا و نوآوری ه��ای ح��وزه 
زمین شناسی، معدن و صنایع معدنی معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری افزود: من به عنوان فردی جوان، اگر افتخار 
داش��ته باش��م در میان اعضای نظام مهندسی معدن تهران، 
ق��رار بگیرم از بانوان و جوانان متخصص و نخبه در راس��تای 
تعالی و رشد سازمان دعوت خواهم کرد. باید جوانان و بانوان 
متخصص، مسئولیت های مدیریتی س��ازمان نظام مهندسی 
را ب��ه عهده بگیرن��د. اجازه دهیم جوان��ان و متخصصان وارد 

سازمان تخصصی نظام مهندسی معدن شوند.
مهدی زاده پیرامون اهداف و برنامه هایی که برای س��ازمان 
در دس��تورکار دارد، گف��ت: یکی از اهدافی ک��ه باید در نظام 
مهندسی معدن دنبال ش��ود، شفافیت است. باید درآمدهای 
این سازمان شفاف شده و مشخص شود صرف چه هزینه هایی 
می ش��ود. ش��فافیت باید یکی از رئوس اصلی س��ازمان نظام 

مهندس��ی معدن قرار بگی��رد. باید درآمدهای این س��ازمان 
شفاف شده و مشخص ش��ود صرف چه هزینه هایی می شود. 
متخصص��ان و اعضای جامعه زمین شناس��ی و معدن نامحرم 

نیستند و باید به آنها پاسخگو باشیم.
وی اف��زود: باید ب��ه عملکرد افراد توج��ه کنیم. عده ای که 
تا به امروز کاری هم انجام نداده اند، س��ازمان نظام مهندسی 
معدن ته��ران را ارث پدری می دانند. عده ای می خواهند پول 
را جایگزین علم کنند. باید افرادی وارد این سازمان شوند که 
ش��خصیت آنها به این جایگاه ارزش بدهد، نه اینکه برعکس 

باشد! 
من به عنوان ف��ردی جوان و متخصص معتقدم باید کارت 
نظام مهندس��ی مع��دن دارای ارزش، اعتبار و هویت باش��د. 
بای��د ب��ا این کارت به اعض��ا، خدمات رفاه��ی و درمانی ارائه 
 دهی��م. بای��د اگر این کارت را روی س��نگ بگذاریم، س��نگ

آب شود! 
مه��دی زاده ادامه داد: از دیگ��ر برنامه های مهم دیگری که 
دنبال آن هس��تم، بحث اش��تغال و درآمدزایی سازمان برای 

اعضاس��ت که این مورد از طریق ایجاد ی��ک مرکز نوآوری و 
فناوری تخصصی حوزه زمین شناس��ی و معدن ممکن خواهد 
ب��ود. همچنین از آنجا که ما در طرح توس��عه زمین شناس��ی 
و مع��دن معاونت علمی و فناوری ریاس��ت جمهوری اقدامات 
زیرساختی فناورانه، تعاملات و رایزنی های داخلی و بین المللی 
در حوزه توس��عه ژئوتوریس��م را انجام داده ایم، معتقدم شیوه 
دیگر تولید درآمد برای س��ازمان، تداوم روند توس��عه مبحث 

ژئوتوریسم به صورت عملیاتی است.
مش��اور عالی معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری درباره 
دیگر اهداف خود تاکید ک��رد: ارتقای ایمنی معادن، موضوع 
دیگری اس��ت که همواره از دغدغه های معدنکاران عزیز بوده 
اس��ت. به منظور حل این مش��کل، باید از فناوری هایی مثل 
 HSE پهپادها اس��تفاده کرد. وی افزود: پی��اده کردن اصول
در معادن و نظارت مس��تمر بر آن و همچنین تسریع در روند 
صدور پروانه اش��تغال اعضا، از دیگر برنامه هایی است که اگر 
افتخار داشته باش��م وارد این سازمان شوم، آن را پی  خواهم 

گرفت.

»طرح احیای معادن کوچک مقیاس« پیش��نهاداتی 
برای فعال س��ازی معدن خاک سرخ هرمز ارائه داد. این 
پیشنهادات در ش��ورای معادن استان هرمزگان، مطرح 

شد.
به گزارش تهیه و تولید مواد معدنی ایران، س��ید رضا 
عظیمی در جلس��ه ش��ورای معادن استان هرمزگان که 
به ریاس��ت فریدون همتی؛ اس��تاندار و اعضای شورای 
مع��ادن اس��تان هرم��زگان برگزار ش��د، پیش��نهادات 
لازم ب��رای نح��وه فعال س��ازی مع��دن خ��اک س��رخ 
 هرم��ز را با لح��اظ کردن جمیع م��وارد و موانع موجود 

مطرح کرد.
فعال کردن معدن خاک سرخ هرمز با در نظر گرفتن 
توسعه ژئوتوریسم در راستای رسالت اجتماعی و رعایت 
موارد زیست محیطی، مشروط به احداث واحد فرآوری 
محصولات میانی و پایین دس��تی و همچنین ممنوعیت 
صدور مواد معدنی خام از جزیره از جمله مواردی بود که 
در پیشنهادات ارائه شده با هدف ایجاد اشتغال پایدار و 

زنده نگداشتن معدن عنوان شد.

به گفته عظیمی در شهریورماه امسال با توجه به اشاره 
مقام معظم رهبری مبنی بر جلوگیری از خام فروش��ی و 
فعال کردن معدن خاک سرخ هرمز هماهنگی های اولیه 
ب��ا بهره ب��ردار و مراجع ذی ربط برای نحوه فعال س��ازی 
مع��دن که قریب به ۴ س��ال از غیر فعال ش��دن مجدد 
آن می گ��ذرد در برنامه ه��ای کاری طرح قرار گرفت که 
در نهایت پ��س از انجام بازدید میدان��ی اولیه از معدن 
خاک س��رخ هرمز و امکانات موج��ود در جزیره هرمز و 
در هماهنگی انجام شده توسط سازمان صنعت ، معدن و 
تجارت استان هرمزگان، طرح موضوع فعال سازی معدن 
خاک س��رخ هرمز در برنامه ش��ورای معادن استان قرار 

گرفت.
مدی��ر اجرایی ط��رح احیای مع��ادن کوچک مقیاس 
افزود: امید است با تصمیمات اتخاذ شده، در اوایل سال 
۱۴۰۰ شاهد فعال شدن مجدد معدن خاک سرخ هرمز 
با رویکرد جدید باش��یم و باز آفرینی اش��تغال پایدار در 
جزیره زیبای هرمز، بتواند بارقه امید و توسعه اجتماعی 

را در مردم منطقه ایجاد کند.

نایب رئیس مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: متاس��فانه دولت 
نتوانس��ته بازار فولاد، قیر و س��یمان را س��اماندهی کند؛ با وجود 
اینکه قیر از نفت به  دس��ت می آید و نرخ این محصول در ماه های 

گذشته حدود ۴ میلیون تومان در هر تن بود.
ب��ه گزارش تس��نیم، علی نیک��زاد اظهار کرد: ه��ر چند هزینه 
تولی��د میلگرد با وجود هزینه های بالاس��ری و س��ود کارخانه در 
کارخانه ه��ای نورد و ذوب حدود ۸ هزار و ۵۰۰ تومان و ش��مش 
حدود ۷ هزار تومان است اما چرا میلگرد در بازار حدود ۱۴ هزار 

تومان به فروش می رسد؟
وی درباره نابسامانی بازار فولاد و سیمان گفت: متاسفانه دولت 
نتوانس��ته بازار فولاد، قیر و س��یمان را س��اماندهی کند؛ با وجود 
اینکه قیر از نفت به  دس��ت می آید و نرخ این محصول در ماه های 
گذشته حدود ۴ میلیون تومان در هر تن بود باید دید چه اتفاقی 
در کش��ور رخ داده که قیر در هر تن به حدود ۷.۵ میلیون تومان 

رسیده است.
نماینده مردم اردبیل و نمین و نیر و سرعین در مجلس شورای 
اس��لامی درباره بهای فولاد، افزود: تولید فولاد کشور ۳۰ میلیون 
تن اس��ت در حال��ی که حداکثر مصرف کش��ور ب��ه ۱۵ میلیون 

تن می رس��د؛ هر چند هزینه تولید میلگرد ب��ا وجود هزینه های 
بالاسری و سود کارخانه در کارخانه های نورد و ذوب حدود ۸ هزار 
و ۵۰۰تومان و شمش حدود ۷ هزار تومان است اما چرا میلگرد در 

بازار حدود ۱۴ هزار تومان به فروش می رسد؟
وی با بیان اینکه صحبت مسئولان مبنی بر اینکه بورس موجب 
نابسامانی بازار فولاد شده، پذیرفتنی نیست اظهار کرد: برای تولید 
فولاد از انرژی، برق، معدن، س��نگ آهن با هزینه ریالی اس��تفاده 

می شود.
این نماینده مردم در مجلس ش��ورای اس��لامی ادامه داد: وزیر 
صنع��ت، معدن و تج��ارت و 2 سرپرس��ت قبلی ای��ن وزارتخانه 
وعده هایی مبنی بر س��اماندهی بازار فولاد و س��یمان دادند اما در 
تحق��ق این مهم موفق نبودند ک��ه از آنها در این رابطه گلایه مند 
هستیم البته لازم به ذکر است وزیر صنعت ، معدن و تجارت اراده 
جدی برای رفع این مش��کلات داشت اما در دولت مورد حمایت 

قرار نگرفت تا وزیر با اعمال تعرفه وضعیت را ساماندهی کند.
نایب رئیس مجلس ش��ورای اس��لامی تصریح کرد: پس از اتمام 
بررس��ی بودجه در مجلس بن��ده به همراه کمیس��یون صنایع و 

معادن مجلس به موضوع ساماندهی فولاد ورود می کنیم.

توسعه پایدار در گهرزمین
مفه��وم توس��عه اقتص��ادی ب��دون توجه ب��ه طبیعت 
زیان های فراوانی برای بشر امروز داشته است به گونه ای 
که بس��یاری متفکران درصدد ابداع مفاهیم جدیدی در 
این راستا برآمده اند، نمونه بارز آن توسعه پایدار است.  به 
گزارش روابط  عمومی گهرزمین، مفهوم توسعه اقتصادی 
بدون توجه به طبیعت زیان های فراوانی برای بشر امروز 
داش��ته اس��ت به گونه ای که بس��یاری متفکران درصدد 
اب��داع مفاهی��م جدیدی در این راس��تا برآمده اند، نمونه 
بارز آن توس��عه پایدار اس��ت. نقطه تمرکز توس��عه پایدار 
حفظ محیط زیست و رسیدن به رشد اقتصادی با به خطر 
نیفتادن آب، زمین و خاک، هوا و لایه ازُون است که بدون 
آنها زیس��ت انس��ان بر روی کره زمین ناممکن می شود. بر 
همین اس��اس ۱۵ اس��فندماه هرسال روز درختکاری نام 
گرفته است تا یادآور ارزش و اهمیت طبیعت و مراقبت از آن 
باشد.روشن است مجموعه گهرزمین هم با داشتن نگاهی 
مبتنی بر توس��عه پایدار، همواره بر داش��تن فضای سبز و 
درختکاری تاکید دارد و تاکنون موفق به انجام اقداماتی از 
جمله: حفاظت ۵۰۰ هکتار از جنگل های قطاربنه، اجرای 
۸۰ هکتار فضای سبز با درختان سازگار با محیط، ایجاد 
گلخان��ه ۱۰۰۰ متر مربعی، تولید نهال های بومی منطقه 
و کاش��ت دامپ های باطله معدنی به مس��احت بیش از 
۱۵هکتار به عنوان نخستین شرکت در کشور شده است.

مشاور عالی معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری: 

شفافیت از رئوس اصلی سازمان نظام مهندسی معدن باشد

مجلس پیگیر ساماندهی بازار فولاد ارائه پیشنهاداتی برای فعال کردن معدن خاک سرخ هرمز

گروه معدن 

ش��رکت فولاد مبارکه با وجود تم��ام محدودیت ها در 
طول یک س��ال اخی��ر عملکرد درخش��انی را از خود به 
نمایش گذاش��ته است.  رش��د ۹.۶ درصدی تولید فولاد 
خام در ای��ن مجموعه عظیم صنعت��ی افتخار دیگری را 
برای این ش��رکت رقم زد. این رکورد از ابتدای سال ۹۹ 
تا ۱2 اس��فند، با تولید )۶ میلیون و ۶۰۹ هزار تن( پس 
از گذش��ت ۳ س��ال با وجود همه محدودیت ها شکسته 
شد.  در همین حال توسعه در سایر زیرمجموعه های این 

شرکت نیز ادامه دارد. 
بر همین اس��اس نیز در مراس��می با حضور مدیرعامل 
ش��رکت فولاد مبارک��ه و جمعی از معاون��ان و مدیران، 
بهره ب��رداری از جاده حمل محصول و قراضه، سیس��تم 
س��یگنالینگ راه آهن و اتاق ویدئو وال مجتمع فولاد سبا 

آغاز شد. 
پس از بازس��ازی و نوس��ازی خطوط تولید، با مدیریت 
بهین��ه فرآیندها، می��زان تولید فولاد س��با با ۳۳ درصد 

افزایش به ۵۰۰ هزار تن برسد.

ثبت رکورد جدید در فولاد مبارکه

سرمقاله

خبر

 حمایت های مخرب
از فولاد

بهره برداری از ۳ طرح توسعه ایبالاترین میزان تولید فولاد خام
بلند همتان فولاد مبارکه در ۱۱ ماه  س��ال ۹۹ موفق 
ش��دند با تولید ۶ میلیون و ۳۴۱ هزار تن فولاد خام به 
رش��د ۹.۶ درصدی نسبت به مدت مشابه سال ۹۸ که 

برابر ۵ میلیون و ۷۸۴ هزار تن بود، دست یابند. 
به گزارش روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه معاون 
بهره برداری این ش��رکت ضمن اعلام خبر این دستاورد 

غرورآفری��ن گف��ت: ثبت این رکورد در حالی به دس��ت آمد که 
بالاترین رکورد تولید فولاد مبارکه در سال ۱۳۹۶ برابر ۶ میلیون 
و ۴۵۱ هزار تن ثبت ش��ده بود. این رکورد از ابتدای س��ال ۹۹ تا 
۱2 اس��فند، با تولید )۶ میلیون و ۶۰۹ هزار تن( پس از گذش��ت 
۳ س��ال با وجود همه محدودیت ها شکس��ته شد. عباس اکبری 
محمدی تصریح کرد: پیش بینی می ش��ود در س��ایه الطاف الهی 

و با اتکا به اراده و تخصص مدیریت و کارکنان ش��رکت 
تا پایان س��ال جاری این افزایش تولید به بیش از نیم 

میلیون تن از هدف تعیین شده افزایش یابد.
حمای��ت همه جانب��ه مدیرعامل ش��رکت از اهداف 
تعریف ش��ده و ایج��اد انگیزه بین هم��کاران، همدلی و 
صرف فعل خواس��تن در تمام رده های ناحیه، مدیریت 
به موقع و موثر انواع متالیک ش��ارژ کوره ها و به حداقل رس��اندن 
توقف��ات ناش��ی از کمبود مواد اولیه، کاهش هوش��مندانه زمان 
تعمیرات، هماهنگی و تعامل مناس��ب بی��ن واحدهای مختلف 
تولید در ناحیه، استفاده موثر از واحدهای پشتیبانی کننده، انجام 
پروژه های بهبود متعدد و استفاده موثر از توان پیمانکاران ناحیه 

از مهم ترین دلایل کسب این رکورد هستند. 

معاون توس��عه ش��رکت ف��ولاد مبارکه نیز در این مراس��م 
درباره پروژه جاده حمل محصول و قراضه مجتمع فولاد س��با 
گف��ت: قبلا حمل قراضه و محصول از درب ش��اهد ذوب آهن 
ب��ا ترافیک بالایی انجام می ش��د که با اح��داث و بهره برداری 
ج��اده حمل محصول و قراضه مجتمع فولاد س��با به طول ۴ 
ه��زار متر و عرض ۱۱ تا 2۰ متر، هم مس��یر کوتاه تر ش��ده و 

 هم ماش��ین های حمل قراضه و محصول با خط تولید و انبارها تداخل
پیدا نمی کنند.

احمد س��عیدبخش توسعه رینگ پیرامونی مجتمع فولاد سبا و تردد 

آس��ان ماشین های سنگین جهت حمل محصول و قراضه را از 
اهداف اجرای این پروژه عنوان کرد.

وی ب��ا بیان اینکه برای اجرای این پروژه ۱2 میلیارد و ۴۰۰ 
میلیون تومان هزینه ش��ده اس��ت، افزود: از مش��خصات پروژه 
می توان به یک پل بتنی به طول ۳۰ و عرض 2۶ متر، 2 میدان 
به مساحت 2۸۰۰ مترمربع، تونل تاسیساتی برای عبور لوله ها 

و کانال آب پساب و جانمایی نیوجرسی در کنار مسیر اشاره کرد.
مع��اون توس��عه ش��رکت ف��ولاد مبارک��ه در ادامه درباره سیس��تم 
س��یگنالینگ راه آهن مجتمع فولاد س��با و بهره برداری از آن نیز گفت: 

قبلا فرآیند س��یگنالینگ به طور دس��تی صورت می گرفت و ۳۰ تا ۴۰ 
سوزنبان در بازه زمانی نیم ساعت باید مسیرها را مشخص می کردند تا 
قطار منحرف نشود. درحالی که با سیستم جدید سیگنالینگ این کار در 
زمان ۳۰ ثانیه انجام می شود و با فشار چند دکمه روی مانیتور قطارها 

هدایت و مسیر صحیح آن ها مشخص می شود.
وی در ادامه با بیان اینکه افزایش ایمنی، جلوگیری از خطاهای انسانی 
و افزایش س��رعت در فرآیند عملیات از مزایای این طرح اس��ت، افزود: 
برای اجرای این پروژه ۴2 میلیارد تومان هزینه شده و سالانه ۷۷ میلیارد 

تومان صرفه جویی به همراه خواهد داشت.

در مراس��می با حضور مدیرعامل ش��رکت فولاد 
مبارکه و جمعی از معاونان و مدیران، بهره برداری از 
جاده حمل محصول و قراضه، سیس��تم سیگنالینگ 
راه آهن و اتاق ویدئو وال مجتمع فولاد سبا آغاز شد.
مدیرعام��ل ف��ولاد مبارکه در این مراس��م ضمن 
قدردان��ی از این مجموعه ب��ر حمایت فولاد مبارکه 

از افزای��ش تولی��د در مجتمع فولاد س��با تاکید کرد و گفت: 
اگرچ��ه هیجانات بازار، ش��یوع بیماری کرون��ا و تحریم در 2 
س��ال اخیر، بازسازی و نوس��ازی خطوط تولید مجتمع فولاد 
سبا را با مشکلات دوچندان و تاخیر همراه کرد، اما خرسندم 
ک��ه کارکن��ان مجتمع فولاد س��با با ع��زم و اراده مثال زدنی 
ب��ه  ص��ورت آفلاین به این اقدام مهم دس��ت یافتند که باعث 

دلگرم��ی و تقویت روحیه بقیه گ��روه فولاد مبارکه 
اس��ت. حمیدرضا عظیمیان خاطرنشان کرد: به نظر 
می رسد پس از بازسازی و نوسازی خطوط تولید، با 
مدیری��ت بهینه فرایندها، میزان تولید با ۳۳ درصد 
افزایش به ۵۰۰ هزار تن برسد که تمام حمایت های 
فولاد مبارکه در تسریع سرمایه گذاری ارزی و ریالی 
در این بخش به کمک مدیران مجتمع فولاد س��با می آید تا 
همچنان ای��ن مجتمع نیز مانند دیگر زیرمجموعه های گروه 
ف��ولاد مبارکه ب��ا قدرت تمام به اهداف از پیش تعیین ش��ده 
دس��ت یابد. وی تصریح کرد: این مجموعه همواره در آرامش 
و به دور از حواش��ی اهداف خود را دنبال کرده و به خوبی در 

مسیر تولید و توسعه قرار گرفته است.

همت جمعی کارکنان شرکت 
پش��تیبانی  و  مبارک��ه  ف��ولاد 
در  مجموع��ه  ای��ن  مدیری��ت 
توس��عه  زمینه  اخیر  س��ال های 
تولی��د در این ش��رکت را فراهم 

کرده است.
 بر همین اس��اس نیز ش��اهد 
در  متعددی  رکوردهای  کس��ب 

این مجموعه هستیم. 

سخن پایانی
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پیوندصنعتوسنتدرگلگهر
گروه معدن: شرکت های بزرگ فعال در بخش معدن علاوه 
بر توجه به توسعه تولید و رونق اقتصادی، تعهدات داوطلبانه ای 
را در قبال جامعه برعهده دارند. بر همین اساس نیز در دنیای 
کنونی مفاهیمی چون مسئولیت اجتماعی شرکتی یا سازمانی 
مورد توجه قرار گرفته است. توجه به مفاهیم یادشده موجب 
شده شرکت های معدنی بتوانند ارتباط بهتری با جامعه بومی 
خود برقرار کنند. در چنین ش��رایطی این ش��رکت ها به جای 
آنکه تهدید تلقی ش��وند، به عنوان فرصتی تازه برای توس��عه 
ش��ناخته می ش��وند. در مواردی شاهد هس��تیم شرکت های 
معدن��ی فراتر از تعهدات، قرارداده��ا و تفاهمنامه های قانونی 
برای توسعه زیرساخت ها، ساخت سرمایه اجتماعی و سرمایه 
انسانی سرمایه گذاری می کنند. از جمله این تعهدات می توان 
به رونق گردش��گری یا حفظ س��نت های یک منطقه اش��اره 
کرد. ش��رکت معدنی و صنعتی گل گه��ر به عنوان بزرگ ترین 
تولیدکنن��ده کنس��انتره و گندل��ه کش��ور همواره کوش��یده 
در قبال جامعه بومی مس��ئول باش��د. این ش��رکت در استان 
کرمان و شهرس��تان س��یرجان واقع شده اس��ت. از آنجا که 
س��یرجان به عنوان شهر جهانی گلیم ش��ناخته می شود، این 
 ش��رکت در تلاش اس��ت این هنر س��یرجان را به تمام ایران

 بشناساند.
با هدف توسعه گردشگری در سیرجان و با حمایت شرکت 
معدنی و صنعت��ی گل گهر، غرفه س��یرجان در چهاردهمین 

نمایشگاه بین المللی گردشگری و صنایع دستی برپا شد.

ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی و ام��ور بین المل��ل ش��رکت 
معدن��ی و صنعت��ی گل گه��ر، در این نمایش��گاه ک��ه از 5 تا 
8 اس��فند در ته��ران برگ��زار ش��د، بخش��ی از ظرفیت های 
س��یرجان به عن��وان ش��هر جهان��ی گلی��م در حوزه ه��ای 
 صنایع دس��تی، آثار تاریخ��ی، فرهنگی و مع��دن، به نمایش 

گذاشته شد.
گفتنی اس��ت حضور در این نمایشگاه با هدف پیوند سنت 
و صنعت در س��یرجان و در ادامه اجرای پروژه ارتقای زنجیره 
گردش��گری هوشمند در س��یرجان انجام شده است؛ طرحی 
که با همکاری روابط عمومی و امور بین الملل شرکت گل گهر 
و دبیرخانه ش��هر جهانی گلیم در حال اجرا اس��ت و می تواند 
در آینده نزدیک، منجر به تقویت کس��ب وکارهای بومی در ۲ 
بخش گردشگری و صنایع دستی و جذب توریست معدنی در 

سیرجان شود.

اعتلاینقشیازفرهنگ�
ش��رکت معدن��ی و صنعت��ی گل گهر در منطقه س��یرجان 
واقع ش��ده است. س��یرجان به عنوان دومین شهر پرجمعیت 
اس��تان کرمان ش��ناخته می ش��ود. این مجموع��ه معدنی و 
صنعتی در طول س��ال های گذش��ته هم��واره در تلاش بوده 
تا در راستای اجرای مس��ئولیت های خود در قبال جامعه در 
مسیر اعتلای س��نت س��یرجان گام بردارد؛ بر همین اساس 
 نی��ز از گلی��م س��یرجان به عن��وان دارایی معنوی این ش��هر 

حمایت می کند.
گلیمی که در س��یرجان بافته می ش��ود به نام شیریکی پیچ 
معروف است. این گلیم به طور سنتی در روستاهای سیرجان 
بافته می ش��ود. روستای دارستان به عنوان خاستگاه و دهکده 
جهانی گلیم در بین سایر روستاهای سیرجان از منظر حفظ 

و احیای هنر گلیم بافی دارای سبقت بیشتری است. 
شیرکی پیچ نامی اس��ت که بافندگان عشایر و روستایی به 
ای��ن گلیم داده اند. مردمان محلی علت این نام گذاری را بافت 

چندنفره این گلیم می دانند.
چند س��الی است که ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر در 
راستای سیاست های ستاد اقتصاد مقاومتی استان و به منظور 
پش��تیبانی از پیش��برد اهداف اقتص��ادی در بخش خصوصی 
اس��تان و حمایت از صنایع خرد و خانگ��ی، اقدام به حمایت 
از بافت گلیم و شناس��اندن آن کرده است. بدون تردید رونق 
یافتن این س��نت به منزله رش��د اش��تغالزایی در این منطقه 

خواهد بود. این گلیم چنان چشم نواز است که در سال ۱۳۹۶ 
به ثبت جهانی رس��ید و نام س��یرجان را بر تارک ش��هرهای 

هنری دنیا نشاند.
سخنپایانی�

شرکت معدنی و صنعتی گل گهر در طول سال های گذشته 
بهره گی��ری از ذخای��ر معدنی منطقه گل گهر در شهرس��تان 
س��یرجان را برعهده گرفته اس��ت. این اقدام زمینه توس��عه 
صنعت��ی و به دنبال آن رش��د اقتصادی ای��ن منطقه را فراهم 

کرده است. 
در چنی��ن ش��رایطی موقعیت ه��ای ش��غلی متع��ددی در 
شهرس��تان سیرجان و حتی اس��تان کرمان ایجاد شده است. 
این شرکت به عنوان مجموعه ای سازمان یافته خود را در قبال 

تامین نیازهای جامعه موظف می داند. 
در همی��ن راس��تای وظایف متع��ددی را برعهده می گیرد. 
از جمل��ه این وظایف می توان به حمای��ت مادی و معنوی از 
س��نت های سیرجان اشاره کرد. در همین راستا نیز در تلاش 
اس��ت تا نام گلیم س��یرجان در ایران و دنیا شناخته شود. بر 
همین اساس از هر فرصتی برای شناخته شدن این ظرفیت ها 

کمک می گیرد.
ای��ن مجموعه چندی پیش با هدف توس��عه گردش��گری 
در س��یرجان، غرفه ای در چهاردهمین نمایش��گاه بین المللی 
گردش��گری و صنایع دستی برپا کرد تا به این ترتیب فرصتی 

برای برقراری ارتباط میان سنت و صنعت فراهم کند.

مسیراکتشافمتلاطممیشود
»روزگارمعدن«کاهشمهلتاستعلاماکتشافرابررسیکرد

ملیکا انصاری

 کاهش مهلت اس��تعلام اکتشاف معادن 
بحثی است که چندی پیش از سوی هیات 
مقررات زدایی و تسهیل صدور مجوزهای 
کسب و کار مطرح شد. این مصوبه مبنی بر 
کاه��ش مهل��ت پاس��خگویی س��ازمان 
حفاظت محیط زیس��ت به اس��تعلام های 
صدور مج��وز اکتش��اف مع��ادن از یک 
ماه ب��ه ۱۰ روز کاری ب��وده و به منظور 
 تس��هیل روند توس��عه ای مع��ادن اعلام 
شده اس��ت. در نگاه اول به نظر می رسد 
ای��ن کار ب��ه روند پیش��رفت و توس��عه  
بخ��ش معدن به وی��ژه بحث اکتش��افات 

س��هولت بخش��د اما در بررسی عمیق تر 
ش��اید این گونه به نظر نرس��د. حال چند 
مسئله پیرو این بحث مطرح می شود ؛ در 
قدم نخس��ت آیا کاهش مهلت اس��تعلام 
اکتشافات معادن، در عمل شدنی است؟ 
مزای��ا و معای��ب این مصوبه چیس��ت و 
آیا ای��ن اتف��اق را می توان در راس��تای 
بی توجهی به مس��ئله توس��عه پایدار در 

بخش معادن دانست؟
ب��ا توج��ه ب��ه پشت س��ر گذاش��تن روز 
درخت��کاری و توجه به محیط زیس��ت،  
»روزگار معدن« با کارشناس��ان و فعالان 
حوزه معدن و اکتشافات معدنی گفت وگو 

کرد که در ادامه می خوانید. 
رئیس کمیسیون معادن اتاق بازرگانی ایران چندی 
پیش از حضور کمرنگ بخش خصوصی در اکتشافات 
س��خن گفت. بنا بر تجربیات و اطلاعاتی که در زمینه 
مع��ادن کش��ور دارم، می توانم ب��ه نوعی حرف جناب 
شکوری، رئیس کمیسیون معادن اتاق بازرگانی ایران 
مبن��ی ب��ر کمرنگ بودن حضور بخ��ش خصوصی در 
بحث اکتش��افات معدنی را تایید کن��م. اگر بخواهیم 
ب��ه صورت تخصصی و کارشناس��ی به مناطق معدنی 
نگاه��ی بیندازیم باید بگوییم که هر اس��تان و منطقه 
معدنی به س��ه بخش تقس��یم بندی می شود. نخست 
قس��متی است که قابلیت انجام فعالیت های معدنی را 
دارا نیست ؛ مانند کویرها. قسمت بعدی بخشی است 
که قبلا در آن محدوده فعالیت معدنی انجام می شده 
ام��ا بنا به دلایل گوناگ��ون، مجوز فعالیت های معدنی 

در آن نواحی باطل شده است.
ای��ن توق��ف  فعالیت های معدنی، چ��وب لای چرخ 
معادن کرده و از آنجا که این مناطق در اختیار معاونت 
امور معادن و صنایع معدنی کش��ور است، باید توسط 
این س��ازمان فکری به ح��ال این مناطق از کار افتاده 
ش��ده و اقدامات مهمی ص��ورت گیرد. بخش آخر نیز 

بخشی است که باید در دست مردم باشد.
منظ��ور از م��ردم حض��ور و بهره ب��رداری اف��راد و 
ش��رکت های غی��ر دولتی و غی��ر خصولتی در بخش 
معدنی است که در بحث اکتشاف متاسفانه شاهد این 
اتفاق نیس��تیم.  ضمن ابراز تاس��ف درباره نبود حضور 
کاف��ی بخ��ش خصوص��ی در بخش های اکتش��افات 
معدنی ، باید خاطر نش��ان کرد که طبق تقسیم بندی 
گفته ش��ده، باید یک س��وم س��هم معدنی هر منطقه 
در اختی��ار م��ردم و به نوعی ش��رکت های خصوصی 
باش��د اما چیزی که امروزه ش��اهد هس��تیم آن است 
که در بحث اکتش��اف، مردم سهم چندانی در فعالیت 
نداش��ته و اغلب دست نهاد های دولتی و شرکت های 
خصولتی اس��ت و این مقدار در واقعیت شاید حتی به 
5 درصد هم نرس��د.  از این جهت به نظر می رس��د که 
حرف رئیس کمیس��یون معادن ات��اق بازرگانی ایران 
درس��ت باش��د. همچنین لازم به ذکر است که از نظر 
کارشناس��ان معدنی و اقتص��ادی، این اتفاق و حضور 
کمرنگ مردم در اکتشاف به ضرر مردم و شرکت های 
خصوص��ی فعال در حوزه معدن اس��ت. چراکه اغلب 
این افراد علاقه به فعالیت و یا حتی سرمایه گذاری در 
بحث اکتش��افات معدنی دارند اما به دلیل بسته بودن 
بلوکه های تقس��یم بندی ش��ده و حضور شرکت های 
خصولتی و س��ازمان های دولتی جای��ی برای حضور 
آنان نیست. اما در بحث بهره برداری از معادن، شرایط 
متفاوت اس��ت. درصد حضور مردم و بخش خصوصی 
و مش��ارکت آنان در قس��مت بهره ب��رداری از معادن 
بیش��تر از سهم آنها در اکتش��افات معدنی است. طی 
این8 س��ال محدوده های معدنی مختلف کش��ور بین 
بخش های مختل��ف خصولتی و دولتی  بلوکه بندی و 
تقس��یم بندی شده و عملا مردم جایی در این تقسیم 
بندی ه��ا ندارن��د. به ای��ن صورت که به هر س��ازمان 
دولتی و خصولتی چندین ناحیه تعلق گرفته و جایی 
برای حضور مردم در بحث اکتش��افات در نظر گرفته 
نشده اس��ت. طبق این بلوک بندی ها بیشتر اکتشافات 
معادن مهم و بزرگ در دست نهاد هایی مانند سازمان 
زمین شناسی قرار دارد و اگر مردم و بخش خصوصی 
فعالیت��ی در زمینه اکتش��افات دارن��د، اغلب معادن 
کوچک مقیاس اس��ت. ای��ن تخصیص محدوده ها نیز 
ص��دای اعتراض مردم و بخش خصوصی را برانگیخته 
و نمی توان از این مس��ئله به س��ادگی گذشت.  شایان 
تاکید اس��ت که به عقیده من مناس��ب اس��ت تا وزیر 
صنعت، معدن و تجارت گروهی از متخصصان را مامور 
کرده تا بررسی شود که در طی این 8سال مبنای این 
اختصاص پهنه های معدنی چه بوده اس��ت.  همچنین 
توسط یک گروه معتمد و بی طرف بررسی شود که آیا 
نتایج چش��م گیری طی تقسیم بندی های انجام شده 
بین سازمان ها و نهادهای دولتی به دست آمده یا خیر. 
علاوه بر تمامی مباحث مطرح ش��ده، مس��ئله اصلی 
که باید به صورت ویژه ای به آن پرداخته ش��ود، بحث 
منابع مالی این ش��رکت های دولتی و خصولتی است 
ک��ه چه می��زان منابع مالی دولت��ی در این پهنه های 
معدن��ی اختص��اص یافته و آیا تولید ثروت متناس��ب 
 ب��ا این س��رمایه گذاری های انبوه به دست آمده اس��ت

یا خیر. 
این اقدامات همه در راس��تای تصمیم گیری درباره 
حضور مناس��ب مردم و نهاد ها در معادن چه در بحث 
اکتشاف و چه بهره برداری معدنی است که کارشناسان 
و فعالان معدنی امیدوارند هر چه زودتر عملی شوند.

یادداشت

سرمایهگذاران
پشتدرهایبسته

 نادعلی اسماعیلی دهج
 رئیس پیشین سازمان نظام 
مهندسی معدن کشور

سیاستهایفراموششدهدرمصوبههایمعدنی

سخنپایانی

رونداستعلامزمانبراست

آیدین زینال زاده، کارشناس امور اکتشافات معدنی درباره 
دلای��ل احتمالی تصویب کاهش مهلت اس��تعلام اکتش��اف 
مع��ادن به »روزگار مع��دن« گفت: کاهش مهلت اس��تعلام 
اکتش��اف معادن بحثی اس��ت که طی س��ال ها در زمان های 
خاصی مطرح می ش��ود و همچنین از نظر کارشناس��ی این 
اقدام به هیچ وجه امکان پذیر نیست. روند استعلام اکتشافات 
معدنی در کش��ور ما صرفا امضا کردن برگه نیست و اقدامات 
گسترده تری برای استعلامات اکتشافی معادن لازم است. وی 
افزود: متاسفانه بحث کاهش مهلت استعلام اکتشاف معادن 
در انتهای دولت دهم مطرح ش��د و در پایان دولت دوازدهم 
نیز این اتفاق دوباره رخ داده  است. لازم به تاکید است که در 
طول دوران هر یک از دولت های یادش��ده ، توجه ش��ایانی به 
بخش معدنی کشور و مشکلات موجود در این حوزه نشده و 
در روز های پایانی به یک باره شاهد تهاجم چنین تصمیماتی  
در بخش معادن هستیم. به نظر می رسد دلیل این اتفاق که 
در دو دوره ص��دارت نام ب��رده رخ داده می تواند تامین منافع 

آینده مسئولان کشوری باشد.
نبودسیستممناسباستعلام�

کارشناس امور اکتشافات معدنی ضمن تاکید بر میسر نبودن 
مصوبه کاهش مهلت استعلام اکتشاف معادن گفت: این مصوبه 
ظاهرا تبلیغاتی به نظر می رسد که از سوی افرادی مطرح شده 
که دانش تخصصی و کافی در بخش معدن به ویژه اکتش��افات 
نداش��ته و همچنین متاس��فانه توجهی به روند و ظرفیت های 

اداری جاری در کش��ور نکرده اند. وی افزود: در متن 
قانون اساس��ی برای اس��تعلام اکتشاف معادن ۲ ماه 
فرصت در نظر گرفته ش��ده ک��ه این مدت نیز از نظر 
کارشناس��ان کوتاه بوده و در عمل این روند بیش از 
این زمان بر اس��ت.  زین��ال زاده در این باره ادامه داد: 
اگر س��ازمان های مربوط به بحث اس��تعلام اکتشاف 
معادن دارای داده های GIT یا سامانه مناسب برای 

استعلام باشند، این روند در کمتر از ۱۰ روز به سرانجام خواهد 
رسید. اما با شرایط فعلی موجود در سازمان های کشور، چنین 

کاهش مدتی امکان پذیر نیست.
تقابلثمرهمصوبه�

 زین��ال زاده ضمن اب��راز نگرانی درباره ثم��ره مصوبه کاهش 
مهلت اس��تعلام اکتش��اف معادن گفت: به نظر می رسد معایب 
این مصوبه مطرح شده در زمینه کاهش مهلت استعلام اکتشاف 
معادن بیش��تر از مزیت های آن اس��ت.  این کارشناس معدنی 
افزود: در گام نخس��ت باید توجه ش��ود ک��ه تصویب طرح های 
غیرقابل اجرا، در طولانی مدت دس��تگاه های اجرایی کش��ور و 
همچنی��ن نهاده��ای مرتبط را در برابر یکدیگر قرار می دهد. به 
عبارت دیگر جایگاه مدیریت س��ازمان ها و نهاد های مختلف در 
طی س��ال ها دستخوش تغییر شده و فردی ثابت در این سمت 
باق��ی نخواه��د ماند اما با تصویب این گون��ه طرح های غیرقابل 
اجرا، بدنه س��ازمان های مرتبط ب��ا موضوع موردبحث در تقابل 
ب��ا یکدیگ��ر قرار می گیرند.   وی افزود: در زمینه مصوبه کاهش 

مهلت استعلام اکتش��اف معادن سازمان هایی مانند 
وزارت صنع��ت، معدن و تجارت، س��ازمان جنگل ها، 
مرات��ع و آبخی��زداری کش��ور، س��ازمان حفاظ��ت 
محیط زیس��ت، وزارت جه��اد کش��اورزی و... دچار 
اختلاف ب��ا یکدیگر خواهند ش��د. بنابراین به عنوان 
ثمره مصوبه کاهش مهلت اس��تعلام اکتشاف معادن 
می توان به ایجاد تقابل و تضاد بین نهاد های نام برده 
در طی س��ال ها اشاره کرد. زینال زاده تاکید کرد: این مصوبه به 
نظ��ر من نه تنها باری از روی دوش معادن برنمی دارد بلکه طی 

گذر زمان تبدیل به دردهایی کهنه می شود. 
رهاشدنمعادن�

این کارش��ناس معدنی با اشاره به تعریف و جایگاه واژه تخریب 
نزد عموم جامعه گف��ت: واژه »تخریب« در اذهان عمومی به این 
معناست که چشم انداز طبیعی طی عملیاتی دچار تغییرات شده 
و بدون بازسازی به وجهه ای زشت رها می شود. معدنکار زمین را 
می ش��کافد، ماده معدنی را اس��تخراج می کند و متاسفانه معادن 
بدون بس��ته ش��دن در طبیعت باقی می مانند. مش��کل ما میزان 
تخریب محیط زیس��ت به واسطه معادن و عملیات معدنی نیست 
بلکه مس��ئله رها شدن معادن و آس��یب زیست محیطی ناشی از 
این بسته نشدن اس��ت.  زینال زاده افزود: در کشور ما معدنکاری 
در ۳ مرحله اکتش��اف، استخراج و فرآوری تعریف می شود  اما در 
بس��یاری از کش��ورها به این ۳ مرحله، مرحله پایان کار و بس��تن 
معدن نیز افزوده می ش��ود. دلیل وجود این تفاوت آن اس��ت که 

در کش��ور ما بس��تن معادن بهره برداری ش��ده، برعهده سازمان 
جنگل ه��ا، مرات��ع و آبخیزداری اس��ت.  وی درب��اره این موضوع 
توضی��ح داد: معدنکار به عنوان یک کارآفری��ن و فعال اقتصادی 
همواره بر زیر ذره بین و در مظان اتهام تخریب محیط زیست است 
در صورتی  که وظیفه بازسازی و بستن معادن پس از اتمام کار بر 

گردن صاحبان معادن نیست. 
وظیفهسازمانجنگلها�

زین��ال زاده با اش��اره به فعالیت س��ازمان جنگل ه��ا، مراتع و 
آبخیزداری کش��ور در حوزه معادن گفت: این س��ازمان از ابتدای 
صدور پروانه اکتشاف تا انتهای پرداخت حقوق دولتی، از معدنکار 
مبالغی را همواره دریافت می کند تا در زمان اتمام فعالیت معدن، 
آن مبلغ را هزینه بس��تن معدن کند. همچنین س��الانه ش��ورای 
 عالی معادن به ازای هر کیلومتر مربع و براس��اس مواد معدنی در 
حال اس��تخراج از معدن )طبق مفاد م��اده ۳ و ماده ۱۲ آیین نامه 
مواد معدنی تقس��یم بندی و تعرفه بندی شده اند( مبلغی با عنوان 
حق الارض اعلام می کند. ۱5 درصد از این تعرفه سالانه ذکر شده 
و ۱۲ درصد از حقوق دولتی پرداختی معادن، به سازمان جنگل ها، 
مراتع و آبخیزداری کش��ور برای بازسازی پرداخت می شود.  بنا بر 
آنچه گفته شد متاسفانه س��ازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری 
کش��ور مبالغ زیادی با عنوان خسارت بر محیط زیست و بازسازی 
آن دریافت می کند اما بنابر عقیده کارشناس��ان این س��ازمان به 
وظیفه خود که بس��تن معادن و حفاظت از محیط زیس��ت است، 

عمل نمی کند. 

نیمه اس��فند و آغاز هفته منابع طبیعی ، نمادی از پاسداری منابع طبیعی 
و زیس��تی است و ضرورت بازسازی و اس��تفاده بهینه از منابع طبیعی را به 

ما یادآور می شود.
 در همی��ن حال به��ره وری از مع��ادن به عن��وان یکی از مناب��ع طبیعی 

بدون آس��یب به محیط زیس��ت ، جنگل ه��ا و مراتع یک��ی از وظایف مهمی 
اس��ت که نه تنه��ا بر دوش صاحب��ان مع��ادن و فعالان معدنی اس��ت بلکه 
تمام��ی س��ازمان ها و نهاد ه��ای محافظت��ی محیط زیس��ت وظیف��ه دارند 
ت��ا همزم��ان ب��ا بهره برداری مل��ی از می��راث طبیعی ، صدم��ه ای به بخش 

دیگری از منابع طبیعی کش��ور وارد نش��ود. در همین راس��تا انتظار می رود 
ت��ا س��ازمان های مربوطه با هم��کاری یکدیگر علاوه بر رون��ق بخش معدن ، 
 در جه��ت حف��ظ و نگهداری شایس��ته تمام منابع طبیعی کش��ور کوش��ا

 باشند.

در ادام��ه، موض��وع قابل توجه آن اس��ت که بنا ب��ر گفته برخی 
کارشناس��ان و فع��الان معدنی، طرح درنظر گرفته ش��ده ش��ورای 
 عالی معادن، افزایش مهلت اس��تعلام اکتش��اف مع��ادن بوده و این 
تغیی��ر ناگهانی ب��ه نوعی دور از ذهن بوده  اس��ت.  رئیس س��ازمان 
زمین شناس��ی و اکتش��افات  معدنی کش��ور درباره مصوبه کاهش 
مهلت اس��تعلام اکتش��اف معادن در گفت و گو ب��ا »روزگار معدن« 
گفت: به تازگی در ش��ورای  عالی معادن مطرح شد که مدت استعلام 
اکتش��افات معادن افزایش پیدا کرده و از ۲ ماه به ۴ تا ۶ ماه برس��د 
چراکه روند اس��تعلام اکتشافات معادن غیر از استعلام های دفتری، 
پژوهش ه��ا و بازدید ه��ای میدان��ی را نیز می طلبد. روند اس��تعلام 
اکتش��اف مع��ادن به این صورت اس��ت که س��ازمان های مربوط به 
اکتش��افات معادن درخواست ارائه شده از سوی معدنکار را براساس 
نقش��ه های مخاطرات مربوط به مباحث اقلیمی، زمین شناسی و... 

بررس��ی می کنند.  علیرضا ش��هیدی  افزود: اگر منطقه 
درخواست ش��ده ب��رای اکتش��اف جزو ناحی��ه ممنوعه 
باش��د، اجازه اکتشافات داده نمی ش��ود. به نظر می رسد 
این کاهش مهلت استعلام در واقعیت قابلیت اجرا ندارد.

اکتشافاتمعدنیمخربنیست�
علیرض��ا ش��هیدی ضمن تاکی��د بر مخ��رب نبودن 
اکتش��افات معدنی گفت: در زمینه دغدغه خسارت های 

واردش��ده به محیط زیست و دغدغه های مطرح شده از سوی برخی 
کارشناس��ان در توسعه پایدار کش��ور، باید خاطر نشان کرد که ذات 
اکتش��افات آسیب زا به محیط زیست نبوده و جنبه کارشناسی دارد 
و افزایش صدور پروانه های اکتش��اف به طور ذاتی مخرب نیس��ت. 
بنابرای��ن بحثی که از س��وی برخ��ی در باره بی توجهی به توس��عه 
پایدار مطرح می ش��ود، قابل قبول نیس��ت. به گفته رئیس سازمان 

زمین شناس��ی و اکتش��افات  معدنی، اکتش��افات عمل 
بررسی منطقه ای از جهت شناسایی ظرفیت های معدنی 
اس��ت نه ش��روع عملیات معدنکاری و فرآوری. از طرفی 
باید خاطر نشان کرد که کاهش مهلت استعلام اکتشافات 
مع��ادن نه تنها به بخش معدنی کش��ور کمک نمی کند، 
بلکه میزان خطا را در کش��ف مناطق معدنی کش��ور بالا 
می برد و از این جهت به نظر می رس��د این مصوبه کاهش 

مهلت استعلام، به نفع محیط زیست کشور نباشد.
ضرورتنظارتبرمعدنکاری�

رئیس س��ازمان زمین شناس��ی و اکتش��افات  معدنی کش��ور در 
بحث تخریب محیط زیس��ت از س��وی معادن، در ادامه گفت: درباره 
موضوع تخریب محیط زیست از س��وی معادن شایان ذکر است که 
وظیف��ه حفاظت از محیط  زیس��ت دوجانبه ب��وده و می توان گفت 

ک��ه تقصیر بر گردن معدن��کار و همچنین س��ازمان های حفاظتی 
محیط  زیس��ت اس��ت. علیرضا ش��هیدی افزود: کار معدن با اتمام 
فرآین��د معدنکاری و بهره برداری به پایان نمی رس��د. معدن از ابتدا 
که به عن��وان منطقه ای با ظرفیت معدنی ش��ناخته ش��د کار خود 
 را آغ��از ک��رده و تا زمان��ی که دوباره ب��ه محیط بازگ��ردد، به اتمام 

نرسیده است. 
وی افزود: سازمان حفاظت محیط زیست هنگام صدور مجوز های 
اکتشاف و بهره برداری بسیار سختگیرانه عمل می کند اما متاسفانه 
هنگام عملیات معدن��کاری این نظارت ها کاهش می یابد. به عقیده 
کارشناسان، اگر همزمان با معدنکاری فرآیند نظارت بر نحوه فعالیت 
نیز از سوی س��ازمان حفاظت  محیط زیست یا س��ازمان جنگل ها، 
مراتع و آبخیزداری کش��ور صورت گرفته شود، شاهد هیچ آسیبی از 

سوی معادن به محیط زیست نخواهیم بود. 
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مدیر مجتمع مس سرچش��مه رفس��نجان گف��ت: از بدو 
حرکت ش��رکت مس، همه مدیران متعهد به تولید داخل و 
بومی سازی بوده اند و امروز هم، با توجه به شرایط کشور، این 

موضوع رشد قابل توجهی داشته است.
ب��ه گ��زارش مس پرس، حس��ین احمدی اظه��ار کرد: در 
ش��رکت مس، به وی��ژه در اس��تان کرمان، اگ��ر روند خرید 
و س��اخت را مدنظ��ر قرار دهیم، س��الانه ح��دود یک هزار و 
۵۰۰میلیارد تومان در حوزه تولید و مس��ائل جاری، ظرفیت 
وج��ود دارد ک��ه اگ��ر ۳۰درص��د آن هم در اس��تان محقق 
ش��ود، رقم بس��یار قابل توجهی در زمینه اش��تغال استان و 
تامی��ن مواد اولی��ه خواهد ب��ود. وی اف��زود: درحال حاضر، 
ح��دود ۷۰۰میلی��ون ی��ورو و ۶ه��زار میلی��ارد توم��ان نیز 
پروژه های جاری ش��رکت مس در اس��تان کرمان اس��ت که 
اگ��ر ظرفیت های منطق��ه ای را پای کار بیاوری��م، می توانیم 
حدود ۵هزار میلیارد تومان در تامین قطعات از داخل کشور 
و اس��تان اقدام کنیم که بس��یار عدد خوبی اس��ت و گویای 

اش��تغالی بسیار مولد در سطح منطقه خواهد بود که توسعه 
 اس��تان را در حوزه تولید و در زمینه اشتغال به همراه خواهد

داشت.
 مدیر مجتمع مس سرچش��مه تاکید کرد: قطعا اولویت ما 
تامین از داخل استان است که ان شاء الله محقق خواهد شد؛ 
ما بان��ک اطلاعاتی پروژه های مس را تهی��ه کرده ایم و الان 
هم قراردادهای جاری در اس��تان داریم که ظرفیت اس��تان 
هرچه باشد می توانیم پوشش بدهیم؛ ما آمادگی کامل داریم 
و هرجا تولیدکننده ای بتواند به تولید داخل و اشتغال استان 

کمک کند، دستش را به گرمی می فشاریم. 
وی با اش��اره به تعهد ش��رکت مس در زمینه بومی سازی 
عن��وان ک��رد: البت��ه نکت��ه ای که هم��ه تولیدکنن��دگان و 
ش��رکت های اس��تان باید به آن توجه داشته باشند، موضوع 
مراحل بومی س��ازی و الزامات آن اس��ت ک��ه از برنامه ریزی 
اولیه، مهندس��ی معکوس و کنترل کیفی��ت، این زنجیره ای 

است که باید همه با هم وجود داشته باشند.

استاندار خراسان جنوبی از ورود جدی شرکت ملی صنایع 
مس ایران به بازار اشتغال و سرمایه گذاری در استان خبر داد.

به گزارش تسنیم، حمید ملانوری با اشاره به دیدار خود با 
مدیرعامل ش��رکت ملی صنایع مس ایران اظهار کرد: ذخایر 
مس خراس��ان جنوبی بی نظیر اس��ت و براس��اس مطالعات 

صورت گرفته این استان مستعد کانی سازی مس است.
به گفته وی با گس��ترش فعالیت های اکتش��افی در آینده 
نزدیک می توان خراس��ان جنوبی را به عنوان یکی از مناطق 

مس خیز کشور معرفی کرد.
اس��تاندار خراس��ان جنوبی افزود: فعالیت های معدنی در 
زمینه مس در استان سابقه طولانی دارد و چند دهه فرآیند 
تولید مس در معدن مس قلعه زری، گواه این موضوع اس��ت. 
ملان��وری ادامه داد: در مع��دن مس قلعه زری به عنوان تنها 
معدن مس زیرزمینی کشور تمام اقدامات از اکتشاف گرفته 
ت��ا ف��رآوری ذخایر انجام می ش��ود و باید به امر اکتش��اف و 

فرآوری مس در استان توجه ویژه شود.

 به گفته وی با افزایش میزان ذخایر مس، خراسان جنوبی 
می توان��د در آینده نقش تأثیرگذاری در اقتصاد کش��ور ایفا 
ک��رده و نیاز صنایع داخل��ی را به این کانی برآورده س��ازد. 
اس��تاندار خراس��ان جنوبی در این دیدار از س��عد محمدی 
مدیرعامل ش��رکت مل��ی صنایع مس ایران خواس��ت ادامه 
مطالعه و اکتشاف پهنه های معدنی مس را در استان سرعت 
بخش��یده و نسبت به توسعه سرمایه گذاری در بهره برداری از 

معادن مس اقدام کند.
ملانوری بر رفع مش��کلات موج��ود در مجتمع مس قلعه 
زری توس��ط ش��رکت ملی صنایع مس ای��ران تأکید کرد و 
اقدام��ات این مجموعه را به عنوان معین توس��عه ای مناطق 
کمت��ر برخ��وردار در زمین��ه محرومی��ت زدایی در اس��تان 
خواس��تار شد. این جلس��ه قول مس��اعد مدیرعامل شرکت 
مل��ی صنای��ع م��س ای��ران ب��رای ورود جدی در راس��تای 
 س��رمایه گذاری و ایجاد اش��تغال در خراس��ان جنوبی را به 

همراه داشت.

ب��ا توجه به اهمیت صادرات غیر  نفت��ی و نقش پر رنگ این 
مقوله در ارز  آوری برای کشور، جلسه آشنایی با ظرفیت های 
صادراتی ش��رکت های تابعه هلدینگ ص��در تامین با حضور 
غلامرضا سلیمانی، مدیرعامل صدرتامین، منصور یزدی زاده، 
مدیرعام��ل ذوب آه��ن اصفهان و جمعی از مدی��ران عامل و 
همچنی��ن مدیران صادرات ش��رکت های تابع��ه هلدینگ در 
محل این شرکت به صورت ویدئو کنفرانس و حضوری برگزار 

شد.
به گزارش روابط عمومی تاصیکو، غلامرضا سلیمانی در این 
جلسه گفت: ش��رکت های تابعه و وابسته صدرتامین با وجود 
چالش های بس��یار به ویژه تحریم ها، عملکرد خوبی داشتند 
و به مرحله ای رس��یدند که می توانند محصولات خودشان را 
صادر کنند و در این راستا به یک استراتژی صادراتی منسجم 

و هدفمند نیاز دارند.
وی اف��زود: ذوب آهن اصفهان با مدیریت منصور یزدی زاده 
عملکرد بسیار خوبی در زمینه صادرات داشته است و چندی 
پی��ش نیز مدال ملی صادرات ایران را کس��ب کرد که افتخار 

بسیار ارزشمندی محسوب می شود.

مدیرعام��ل هلدین��گ صدر تامی��ن ادامه داد: ب��ا توجه به 
موفقیت های مس��تمر ذوب آهن اصفه��ان در زمینه صادرات 
این شرکت مادر صنعتی الگویی برای سایر شرکت های تابعه 
صدرتامین به ش��مار می رود و لذا در نظر داریم در راس��تای 
هم افزایی بیش��تر از تجربیات و اس��تراتژی های صادراتی این 

شرکت بهره گیری داشته باشیم.
این مقام مس��ئول خاطر نشان کرد: در ساختار سازمانی هر 
ش��رکت نیاز است معاون بازرگانی و مدیر توسعه صادرات به 
صورت تخصصی در نظر گرفته ش��ود ت��ا بتوانند با تمرکز بر 
مقول��ه ص��ادرات فرآیند موثری را تعری��ف و عملیاتی کنند. 
سلیمانی با اشاره به اینکه باید ۳۰ درصد از تولید به صادرات 
اختص��اص یابد، گفت: در دنیای رقابتی امروز اگر به س��مت 
صادرات حرکت نکنیم موفق نمی شویم و لذا تشکیل کارگروه 
توس��عه صادرات در سطح ش��رکت ها و هلدینگ از اقدامات 
اساس��ی اس��ت و فعالیت ش��رکت ها در این زمینه به صورت 

کامل رصد می شود.
مدیرعام��ل هلدین��گ صدرتامی��ن گف��ت: تجرب��ه موفق 
ذوب آهن اصفهان در زمینه صادرات با وجود همه چالش هایی 

که داش��ته بسیار ارزش��مند و باید سایر شرکت ها از این فضا 
وشرایط استفاده کنند.

وی گف��ت: در مقوله ص��ادرات چند بخش باید مورد توجه 
قرار گیرد که ش��امل، توس��عه بازار و ص��ادرات خدمات فنی 

مهندسی می شود.
بنا ب��ه گفته وی در حیطه معدن نیز تیم های مهندس��ی، 
اکتشاف، استخراج و... در بدنه هلدینگ حضور دارند که نیاز 
اس��ت با برنامه ری��زی هدفمند از توان آنه��ا به صورت کامل 
بهره گرفت. همچنین در زمینه توس��عه روابط بین الملل نیز 
با گش��وده شدن فضاها ش��رایط بهتری برای تعاملات فراهم 
می ش��ود ک��ه فرصت های بس��یار خوبی را ایج��اد می کند و 

بنابراین نیاز است برنامه ریزی جامع داشته باشیم.
منصور یزدی زاده، مدیرعامل شرکت ذوب آهن اصفهان نیز 
در این مراس��م گفت: ذوب آه��ن اصفهان حدود ۵۰ درصد از 
تولید س��ال گذشته خودش را صادر کرد و امسال با توجه به 
محدودیت هایی که در حیطه صادرات به منظور تنظیم بازار 
داخلی ایجاد کردند حدود ۲۰ درصد از صادرات را متاس��فانه 

از دست دادیم.

وی افزود: ذوب آهن ارز حاصل از صادرات خودش را همواره 
به کشور بازگردانده و با تدوین برنامه صادراتی عملکرد خوبی 
داش��ته است و امیدواریم با بهبود شرایط صادرات بتوانیم در 

این زمینه فعالیت بیشتری داشته باشیم.
مدیرعامل شرکت بیان کرد: ذوب آهن اصفهان در صادرات 
بر تنوع بازارها متمرکز اس��ت و ص��ادرات محصولاتش را به 
کشورهای حاش��یه خلیج فارس، آس��یای دور، شمال افریقا، 

اروپا و... صادر می کند.
ف��روش  گف��ت: س��اختار س��ازمانی ح��وزه  ی��زدی زاده 
ذوب آه��ن از معاون��ت بازاریاب��ی و فروش، ف��روش داخلی، 
فروش خارجی ومهندس��ی فروش تش��کیل ش��ده هس��ت 
 ک��ه بازاریاب��ی و لجس��تیک نی��ز در ای��ن قس��مت انج��ام

می شود.
شایان ذکر اس��ت در این جلسه مدیران عامل شرکت های 
تابعه و مدیران صادرات به بیان دیدگاه ها و پیشنهادهای خود 
در زمینه صادرات محصولات، چالش ها و فرصت های پیش رو 
و همچنین بهره گیری از توانمندی ها و ظرفیت های ذوب آهن 

اصفهان در امر صادرات پرداختند.

ورود شرکت مس به بازار اشتغال خراسان جنوبیرشد قابل توجه بومی سازی در صنعت مس

ذوب آهن الگوی صادرات برای شرکت های صدر تامین

»مجتمع فولاد خراس��ان« در ادامه ایفای مسئولیت های 
اجتماعی خود، یک میلیارد ریال تس��هیلات بلاعوض برای 
بهبود شرایط کسب و کار به توانجویان زیرپوشش بهزیستی 

شهرستان نیشابور اهدا کرد.
به گزارش روابط عمومی ، فولاد خراسان، کسری غفوری، 
مدیرعام��ل مجتمع فولاد خراس��ان با حض��ور امام جمعه 
نیش��ابور، معاون اس��تاندار و فرماندار ویژه شهرستان، صدر 
رئیس اداره بهزیس��تی و جمعی از مسئولان اداری در محل 
سالن جلسات بهزیستی این کمک بلاعوض را برای ارتقای 
شرایط کس��ب  و کار به صاحبان مشاغل کوچک خانگی که 

از س��وی سازمان بهزیستی معرفی ش��ده بودند، اهدا کرد. 
غف��وری با بیان اینکه در ش��رایطی که کس��ب و کار برخی 
از عزیزان ما بر اثر ش��یوع کرونا آس��یب دیده و نوس��ازی یا 
تهیه تجهیزات برای حفظ اش��تغال شان با دشواری رو به رو 
است، وظیفه اخلاقی و اجتماعی خود می دانیم که به ایجاد 
فرصت ش��غلی و زندگی کرامت مندانه ای��ن عزیزان کمک 
کنی��م، افزود: از جمله برنامه های ما در همراهی با نهادهای 
حمایت��ی کمک ه��ای هدفمند ب��ه اش��تغال و خودکفایی 
توانجویان گران قدری است که سازمان بهزیستی با بررسی 

نوع و میزان کمک های مورد نیاز معرفی کرده است.

وی اظهار امیدواری کرد که این کمک بتواند به گره گشایی 
موثری از اشتغال این عزیزان منتهی شود.

حجت الاسلام یعقوبی، امام جمعه نیشابور نیز با قدردانی 
از حضور پررنگ فولاد خراسان در عرصه خدمات اجتماعی، 
اظهار کرد: برآوردن حاجت نیازمندان واقعی، توفیقی الهی 
ب��رای کادر مدیریت��ی و مجموعه فولاد خراس��ان اس��ت و 
ان شاءالله برای این مجموعه برکات ماندگاری خواهد داشت.

 قامتی، فرماندار نیشابور در مراسم اهدای این تسهیلات، 
حض��ور مجتمع ف��ولاد خراس��ان در امور خیری��ه و ایفای 
مسئولیت اجتماعی این شرکت را ارزنده و شایسته قدردانی 

دانس��ت. صدر، رئیس بهزیستی نیش��ابور نیز با قدردانی از 
همراه��ی مدیرعامل و حمای��ت هیات مدیره مجتمع فولاد 
خراس��ان در کمک به اش��تغال مددجویان این نهاد اظهار 
ک��رد: مدیریت ای��ن مجتمع ب��زرگ صنعتی در پیش��برد 
برنامه های امدادی و حمایتی شهرس��تان در یک سال اخیر 
حضوری نیک اندیشانه و موثر داشته و این مراسم نمونه ای 

از نیک اندیشی ها است.
وی اف��زود: مس��ئولیت پذیری اجتماعی فولاد خراس��ان  
دس��تی توانمند برای ایفای رس��الت بهزیس��تی در کاهش 

آسیب های اجتماعی است.

پشتیبانی فولاد خراسان از اشتغال مددجویان بهزیستی
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با وجود م��ازاد تولید فولاد در کش��ور کمبود 
ورق ه��ای فولادی ب��رای فعالان ح��وزه صنعت 

دردسر ساز شده است.
 به گزارش باش��گاه خبرنگاران ج��وان، تولید 
صنایع فلزی کشور از جمله خودرو و لوازم خانگی 
در چند مدت اخیر افزایش مناس��بی پیدا کرده 
اس��ت و در هر ۲ دس��ته محصول افزایش تولید 
چشمگیری را تجربه کرده ایم. به طوری که بنا بر 
آمار ه��ای اعلامی وزارت صنعت ، معدن و تجارت 
در ۱۰ماه ابتدای امسال یک میلیون و ۶۸۶ هزار 
دس��تگاه یخچال و فریزر توس��ط تولیدکنندگان 
داخلی تولید ش��ده است این به معنای آن است 
که تولید این محصول نسبت به مدت مشابه سال 

قبل رشد ۳۰.۸ درصدی یافته است.
در این مدت ۸۸۰ هزار و ۵۰۰ دستگاه ماشین 
لباسش��ویی در کش��ور تولید شده است و نسبت 
به مدت مش��ابه سال قبل رش��د ۵۳.۲ درصدی 
یافته اس��ت. همچنین امسال ۹۹۵ هزار دستگاه 
ان��واع تلویزیون توس��ط تولیدکنن��دگان داخلی 
تولید ش��ده و نسبت به مدت مش��ابه سال قبل 
رش��د ۴۴.۷ درصدی داش��ته اس��ت. همچنین 
۳خودروس��از اصلی داخلی در ۱۱ م��اه ابتدایی 
امس��ال در مجم��وع ۸۱۷ ه��زار و ۶۹ دس��تگاه 
خ��ودرو تولی��د کرده اند که در مقایس��ه با مدت 
زمان مش��ابه سال رش��د ۳.۷ درصدی را تجربه 

کرده است.
این رش��د چشمگیر در صنایع فلزی به معنای 
افزایش چش��مگیر ورق فولادی در کشور خواهد 
ب��ود. اینجا محل آغاز مش��کلات این صنعت در 
کش��ور اس��ت. با توجه به مازاد تولی��د فولاد در 
کشور هیچ کس توقع بروز کمبود در تامین انواع 
فولاد را ندارد، اما بررس��ی های ما نشان می دهد 
ک��ه در تولید برخی از ان��واع ورق های فولادی با 

مشکل مواجه هستیم.
تایی�د مش�کل تولی�د ورق ف�ولاد از  �

سوی صنعت ، معدن و تجارت
مه��دی صادقی نیارکی مع��اون صنایع وزارت 

صنع��ت ، معدن و تجارت در گفت و گو با باش��گاه 
خبرن��گاران جوان بر مش��کل کمب��ود ورق های 
فولادی را تاکید کرد و گفت: با وجود تولید مازاد 
فولاد در کشور با مش��کل در تامین ورق مواجه 
ب��وده و در بیلت ها با ۸ ت��ا ۱۰میلیون تن مازاد 
تولید مواجه هس��تیم، ام��ا در ورق های فولادی 
با مش��کل کمبود مواجهیم. نسبت به پروانه های 
صادرشده و رش��د تولیدی که در لوازم خانگی و 
خ��ودرو داریم با کمبود ورق مواجه ش��ده ایم. با 
توج��ه به تقاضایی که در حوزه ورق های فولادی 
وج��ود دارد باید میزان عرضه آن بس��یار کنترل 
شده و مرتب باش��د تا تولید کننده ها هم بتوانند 

برای تولید برنامه ریزی کنند.
هر خ�ودرو ۲۲ میلیون تومان هزینه  �

فولاد دارد
او با اشاره به تاثیرات شیوه نامه مدیریت صنعت 
فولاد گفت: باید تمام فولاد تولیدی کش��ور وارد 
بورس ش��ده و تمام زنجیره فرآوری و اس��تفاده 
از آن روی س��امانه جامع تجارت ثبت ش��ود. در 

ص��ورت تحقق ای��ن فرآیند امکان بروز فس��اد و 
عرضه خارج از ش��بکه به حداقل می رسد. یا باید 
ب��ازار را رها کنیم یا باید با کنترل عرضه و تقاضا 
قیمت ها را متعادل ت��ر نگه داریم. خودرو و لوازم 
خانگی با توجه به حساسیت زیادی که دارند باید 

به طور مداوم مورد بررسی قرار بگیرند.
ریشه بروز این کمبودها، محل بروز اختلافات 
بخش های مختلف این حوزه است. فعالان بخش 
فولاد میزان تولید ورق را کافی و ریشه مشکلات 
را اخت��لال در ش��بکه توزی��ع ورق و دلالی های 
بازار در این حوزه می دانند، اما مس��ئولان دولتی 
و صنعت��ی باور دارند ک��ه کمبود های موجود در 
تولید انواع ورق باعث بروز چنین مشکلاتی شده 

است.
وجی��ه الله جعفری رئیس جدی��د هیات عامل 
سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
ایران، ایمیدرو، در گفت و  گو با باشگاه خبرنگاران 
جوان، درباره کمب��ود ورق فولادی گفت: بخش 
عم��ده ای از ورق تولیدی کش��ورمان مربوط به 

فولاد مبارکه اس��ت به طوری ک��ه برخی فولاد 
مبارکه را تنها تولید کننده ورق فولادی در کشور 
می دانند و تولیدات این شرکت کفاف نیاز صنایع 

کشور را نمی دهد.
او ب��ا تاکید بر طرح های جدی��دی که در این 
ح��وزه ب��ه زودی افتت��اح می ش��ود بی��ان کرد: 
ح��دود ۳ط��رح در تولید ورق ف��ولادی در حال 
تکمیل ب��رای افتتاح داریم که امیدوار هس��تیم 
با به کارگیری آنها این مش��کل به حداقل میزان 
خود برس��د. طرح های تولید ورق فولادی حدود 
یک س��ال تا یک سال و نیم آینده به بهره برداری 

خواهد رسید.
اما یک س��ال و نی��م کمب��ود ورق می تواند به 
معنای یک س��ال و نیم توقف برای صنایع بزرگ 
فلزی در کش��ور باش��د. کمبود ورق برای مدت 
زمانی به این میزان طولانی ممکن فرایند رشد و 
توسعه این شرکت ها را که در سال گذشته ایجاد 
ش��د. کمبودی که ریشه در برنامه ریزی نادرست 
داش��ته و می تواند طبعات زیادی برای شرکت ها 

به همراه داشته باشد. با تمام این شرایط فعالان 
حوزه فولاد میزان تولید این محصول را به اندازه 

میزان نیاز کشور می دانند.
امیرحسین نادری مدیرعامل شرکت ملی فولاد 
ایران، در گفت و گو با باش��گاه خبرنگاران جوان، 
درباره کمبود ورق فولادی و مشکلات صنعتگران 
این حوزه اظهار کرد: مشکل از نظام توزیع است. 
میزان تولید و توزیع امسال و سال گذشته را که 
مقایسه کنید متوجه خواهید شد که تولید کفاف 

کشور را می دهد، اما نظام توزیع ایراد دارد.
او ادامه داد: جمع ش��بکه توزیع مش��کل دارد. 
برای هر مش��کلی که در کش��ور ایجاد میش��ود 
یک دس��تورالعملی ارائه میکنیم و برای مش��کل 
بعدی دس��تورالعمل متناقض��ی ارائه می کنیم و 
نتیجه آن مش��کلات امروز اس��ت. در تولید ورق 
ه��ر س��اله افزایش داش��تیم و به نظر می رس��د 
نظ��ام توزی��ع نمی توان��د همپ��ای آن حرک��ت 
کن��د. تولی��د به اندازه نیاز کش��ور وج��ود دارد، 
اما مش��کلات نظام تولی��د و احتکار هایی که در 
 برخی موارد صورت می گیرد برای مصرف  کننده 

دردسرساز می شود.
بازار سیاه فولاد بهشت دلالان! �

مدیرعامل شرکت ملی فولاد ایران تصریح کرد: 
از طرفی حاش��یه بازاری ب��رای ورق فولادی به 
وجود آمده اس��ت که نتیجه آن سود آوری برای 
نظام دلالی اس��ت. این حاش��یه بازار نه به جیب 
مصرف کننده ها رفته و نه س��ر از بخش تولید در 
می آورد بلکه عد های دلال از این سود بهره گیری 

خواهند کرد.
کش��مکش ها بی��ن فولادی ه��ا و صنعتی ه��ا 
پابرجاس��ت، اما ریشه مشکلات در هر چیزی که 
باش��د، آسیب آن به جان تولیدکنندگان صنعتی 
خواهد افتاد و کمبود ورق فولادی می تواند باعث 
بروز کمب��ود در تولیدات مهم��ی مثل خودرو و 
لوازم خانگی ش��ود. چه پای دلالان در میان باشد 
و چه تولیدات ورق کفاف صنایع کش��ور را ندهد 
ادام��ه دار ش��دن فرایند این مش��کلات می تواند 
دردسر های زیادی را برای بازار و کارخانجات این 

حوزه به همراه داشته باشد.

ورقفولادیبهدستصنعتگراننمیرسد
 سیمان خوزستان

 واحد صنعتی سبز شد

سیمان خوزستان، شرکت تابعه شستا و سیتا از 
طرف سازمان محیط زیست به عنوان واحد صنعتی 

سبز در سطح ملی شناخته شد.
به گزارش روابط عمومی ش��رکت سرمایه گذاری 
س��یمان تامین، ش��رکت س��یمان خوزس��تان در 
فعالیت ه��ای انج��ام ش��ده در راس��تای حفاظت 
 از محیط زیس��ت موف��ق ب��ه کس��ب ای��ن عنوان 

شده است.
با توجه به اپیدمی ویروس کرونا بیست و دومین 
همایش ملی واحدهای صنعتی، معدنی و خدماتی 
س��بز در امسال برگزار نشد و در ابلاغی به شرکت 
سیمان خوزس��تان مقرر شد در زمان مناسب این 
ش��رکت لوح و تندیس واحدهای منتخب س��بز را 
طی مراس��می از سازمان حفاظت از محیط زیست 

دریافت کند.

رشد چشمگیر تولید 
سیمان شاهرود در بهمن

کارخانه س��یمان ش��اهرود توانس��ت بهمن ماه 
امس��ال با ۱۷۸ هزار و ۴۶۷ تن تحویل س��یمان، 
مقام نخست شرکت سرمایه گذاری سیمان تامین 
و نیز مقام دوم شرکت های سیمانی کشور را کسب 

کند.
به گزارش روابط عمومی ش��رکت سرمایه گذاری 
سیمان تامین محمد رضا بازوی، مدیرعامل شرکت 
سیمان ش��اهرود با اش��اره به تناژ فروش و توزیع 
داخل��ی و صادراتی توضی��ح داد: مقدار ۲۹ هزار و 
۱۳۸ تن به خارج از کش��ور ص��ادر و ۱۴۹ هزار و 
۳۲۹ ت��ن نیز در بازار داخلی عرضه و توزیع ش��ده 

است.
بازوی با اش��اره به مق��دار ۱۱۵ هزار و ۴۶۶ تن 
تولید س��یمان در بهمن ماه سال ۹۸ خاطر نشان 
کرد: نس��بت به مدت مش��ابه سال قبل ۵۵ درصد 
و نسبت به دوره یکس��اله کذشته ۲۰ درصد رشد 
تولید داش��تیم که این یک موفقی��ت بزرگ برای 

شرکت محسوب می شود.
وی اف��زود: انتخاب ش��رکت س��یمان ش��اهرود 
بعنوان واحد نمونه اس��تانی، واحدصنعتی س��بز، 
واحد منتخب خانه صنعت، معدن و تجارت استان، 
صادر کننده نمونه اس��تانی، تنها بخشی از عملکرد 

اجتماعی این شرکت است.

 معرفی سیمان قاین 
به عنوان کارفرمای 

سلامت محور 

همای��ش مل��ی تجلی��ل از خانه های بهداش��ت 
کارگ��ری برت��ر، کارفرمای��ان س��لامت مح��ور و 
کارفرمایان مس��ئولیت پذیر در حوزه پیش��گیری 
و کاهش بیماری کرونا، در ش��رکت س��یمان قاین 

برگزار شد.
ای��ن مراس��م ب��ه ص��ورت ویدئ��و کنفرانس با 
حض��ور وزیر تع��اون، کار و رف��اه اجتماعی برگزار 
ش��د. معاون فرهنگی اجتماعی وزی��ر تعاون، کار 
و رف��اه اجتماع��ی هدف از این نشس��ت را تجلیل 
از خانه ه��ای بهداش��ت کارگری برت��ر و همچنین 
کارفرمای��ان برگزیده در س��طح مل��ی اعلام کرد 
ک��ه در ای��ن ش��رایط س��خت و دش��وار، اقدامات 
پیشگیرانه مناس��بی را در زمینه سالم سازی بنگاه 
 اقتص��ادی و صیان��ت از نیروی کار خ��ود صورت

داده اند.
در این نشس��ت به مدیرعامل ش��رکت سیمان 
قای��ن به عن��وان کار فرم��ای س��لامت محور در 
س��طح مل��ی و س��ایر منتخبین ملی نیز توس��ط 
اعضای ش��ورای هماهنگی ارائه خدمات بهداشتی 
همای��ش  تندی��س  و  لوح تقدی��ر  نی��ز   اس��تانها 

اهداء شد.

روی خط خبر
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بانک دولتی اس��بربانک روسیه اعلام کرد که بیماری همه 
گیر ناش��ی از ویروس کرونا باعث افزای��ش تقاضا برای طلا، 
نقره و سایر فلزات گرانبها در پایتخت این کشور شده است.

به گزارش تس��نیم ، این بانک با اس��تناد به داده های خود 
گفت، فقط در مس��کو س��ال گذش��ته ۸ هزار و ۸۷۹ شمش 
فلزات گرانبهای مختلف با وزن کلی ۱.۱۶۲ تن فروخته شده 

است.
بر اس��اس این گزارش، ارزش فل��زات گرانبهای خریداری 
ش��ده بیش از ۱.۹۷۵ میلیارد روبل )حدود ۲۶.۷۶۱ میلیون 
دلار( ب��ود که ۲.۵ برابر بیش��تر از س��رمایه گذاری های انجام 

شده روی فلزات گرانبها پیش از شیوع کرونا در سال ۲۰۱۹ 
محسوب می شود.

بیش��تر این بودجه روی شمش طلا سرمایه گذاری شد. به 
گفته اسبربانک، اهالی مسکو بیش از ۶۰۰۰ شمش خریداری 
کردن��د که وزن آنها ۳۸۹ کیلوگرم ب��ه ارزش ۱.۸۹ میلیارد 

روبل )۲۵.۶۱ میلیون دلار( است.
با س��رمایه گذاری روی ۲۴۰۰ ش��مش نقره ب��ا وزن کلی 
۷۵۹ کیلوگ��رم و در مجم��وع ۵۱.۳ میلی��ون روبل )بیش از 
 ۶۰۰ ،۶۹۵دلار( نق��ره دومی��ن فلز محبوب ب��ود. پلاتین و 
پالادیوم ب��ه ترتیب ۳۶.۴ میلیون روب��ل )۴۹۳۵۰۰ دلار( و 

۱.۱ میلیون روبل )۱۴۹۰۰ دلار( س��رمایه جذب کردند. در 
عین حال، تقاضا برای س��که های طلا و نقره در سال ۲۰۲۰ 
نسبت به س��ال قبل از آن ۳برابر شده است. اسپربانک بیش 
از ۲۰۵۹۱۷ س��که س��رمایه گذاری و یادبود به وزن ۲.۵تن و 
ارزش ح��دود ۶.۵ میلیارد روبل )بی��ش از ۸۸ میلیون دلار( 
به فروش رس��انده است. س��که های طلا و نقره به نام »سنت 
ج��ورج پیروز« بیش��ترین محبوبیت را در بین مردم مس��کو 

به دست آورد.
بر اس��اس گزارش اسبربانک، افزایش س��واد مالی در بین 
روس ه��ا و همچنین تمایل به پس انداز و تقویت دارایی های 

خود، تقاضا برای فلزات گرانبها را در این کشور افزایش داده 
است.

افزایش سرمایه گذاری روسیه روی فلزات گرانبها

بهبود نسبی بازار فولاد
گروهمعدن

هفته گذشته بازار سنگ آهن نوساناتی داشت 
و افت نقدینگی موجب شد نرخ در بازار واردات 
س��نگ آهن چین برای خل��وص ۶۲ درصد آخر 
هفته کمتر از ۴ دلار افت روزانه داش��ته باش��د 
و به حدود ۱۷۵ دلار هر تن خش��ک سی اف آر 

برسد.
قراضه �

به گزارش فولاد ایران ، هفته گذشته متوسط 
نرخ قراضه سنگین ۲۰-۸۰ وارداتی در ترکیه تا 
۴ دلار رش��د داشته ۴۶۰ دلار هر تن سی اف آر 

شد.
قراض��ه صادراتی س��نگین کلاس ۲ ژاپن تا 
۱۵دلار بهب��ود داش��ته ۴۱۴ دلار هر تن فوب 
ش��د. متوس��ط نرخ قراضه وارداتی سنگین در 
شرق آس��یا نیز ۱۵ دلار بالا رفته به ۴۶۰ دلار 
هر تن سی اف آر رس��ید. در بازار داخلی امریکا 
نیز قراضه خرد ش��ده از ۴۰۴ دلار به۴۵۳ دلار 

هر لانگ تن افزایش یافت.
بیلت �

بیلت صادراتی س��ی ای اس هفته گذش��ته با 
۸دلار بهبود به ۵۸۸ دلار هر تن فوب رسید. 

 در ترکی��ه بیلت وارداتی ۱۵ دلار بالا رفته به 
۶۰۵ دلار هر تن سی  اف آر رسید. بیلت صادراتی 
ترکی��ه از ۶۱۵ دلار به ۶۲۰ تا ۶۲۵دلار هر تن 
فوب رس��ید. در بازار واردات جنوب شرق آسیا 

نرخ بیلت وارداتی با ۲۰ دلار بهبود به ۶۰۵دلار 
هر تن سی اف آر رسید.

همچنی��ن به گزارش متال بولتن آخرین نرخ 
بیل��ت صادراتی ایران هفته گذش��ته از ۵۴۰ تا 

۵۴۵ دلار ب��ه ۵۵۱ ت��ا ۵۶۰ دلار ه��ر تن فوب 
رسید.
مقاطع �

هفته گذشته نرخ میلگرد صادراتی سی ای اس 

رشد چشمگیری داش��ته از ۶۱۰دلار به ۶۴۰تا 
۶۴۵ دلار ه��ر ت��ن فوب رس��ید. در چین نرخ 
میلگ��رد صادرات��ی ت��ا ۱۸ دلار ب��الا رفت��ه به 
۶۶۰دلار هر تن فوب رس��ید. میلگرد صادراتی 

ترکی��ه نی��ز از ۶۴۰ ت��ا ۶۴۵ دلار ب��ه ۶۴۰ تا 
۶۵۰ دلار ه��ر ت��ن ف��وب بهب��ود داش��ت. در 
بازار واردات جنوب ش��رق آس��یا نیز میلگرد از 
 ۶۳۰دلار هفته قبل به ۶۶۰ تا ۶۶۵ دلار هر تن 

سی اف آر شد.
همچنین در بازار داخلی اروپا میلگرد ۵ یورو 
ارزان تر ش��ده ۶۳۰ یورو هر ت��ن درب کارخانه 
ثبت ش��د. در بازار امریکا نیز میلگرد در حدود 
۷۸۸ دلار هر ش��ورت ت��ن درب کارخانه بدون 

تغییر ماند.
ورق �

ورق گرم صادراتی سی ای اس در هفته ای که 
گذش��ت از ۷۰۵ تا ۷۲۵ دلار ه��ر تن فوب به 

۷۳۰دلار رسید.
متوس��ط نرخ ورق گ��رم صادرات��ی چین تا 
۱۶دلار رشد داشته ۷۱۶ دلار هر تن فوب شد. 
برخی پیش��نهاد ها به ۷۴۰ تا ۷۶۵ دلار هر تن 

فوب نیز رسید.
در ترکی��ه ورق گ��رم واردات��ی از ۷۱۵ ت��ا 
۷۴۰دلار به ۷۶۰ دلار هر تن س��ی اف آر رسید. 
ورق گ��رم واردات��ی در جنوب ش��رق آس��یا از 
 ۷۰۰دلار به ۷۱۵ تا ۷۲۰ دلار هر تن سی اف آر 
رسید. در بازار داخلی اروپا ورق گرم تا ۱۵ یورو 
رشد داشته ۷۵۰ یورو هر تن درب کارخانه شد. 
در بازار امریکا ورق گرم تا ۴۴ دلار بالا رفته در 
۱۲۴۴ دلار هر شورت تن درب کارخانه شنیده 

شد.

توقف روند صعودی بازار 
بیلت سی ای اس

بازار بیلت سی ای اس متوقف شده چرا که بازار واردات 
قراضه در ترکیه آرام است و فروش پایین میلگرد هم به 
رکود بازار بیلت دامن زده اس��ت. بیلت س��ی ای اس ۵۸۵ 
دلار هر تن فوب دریای س��یاه اس��ت که نس��بتا مش��ابه 
یک هفته قبل اس��ت. اغلب خریداران دس��ت از معامله 
برداش��ته اند و منتظر روش��ن تر ش��دن وضعیت بازارند. 
ب��ه گ��زارش فولاد ایران، خری��داران در ترکیه حاضر به 
پذیرش قیمت های جدید قراضه نش��ده اند و سیاس��ت 
انتظ��ار در پی��ش گرفته اند. این روند بر بازار بیلت هم اثر 
منفی داشته است. آخرین پیشنهاد بیلت سی ای اس در 
ترکیه ۶۱۰دلار هر تن سی اف آر معادل ۵۹۰ دلار هر تن 
فوب بوده ولی تمایلی به خرید آن دیده نشد. البته بهبود 

بازار بیلت چین از بازار سی ای اس حمایت کرده است.

بازار ورق چین در رونق
پس از یک رش��د نرخ چش��مگیر در بازار ورق گرم در 
خلال هفته قبل قیمت های پیشنهادی صادراتی باز هم 
بالا رفته اس��ت چرا که تقاضا در بازار داخلی بالاس��ت و از 
طرفی کرایه حمل و هزینه مواد اولیه بالا رفته و احتمال 
کنس��ل ش��دن معافیت های مالیاتی صادرات نیز وجود 
دارد. اغلب کارخانه ها و تجار چینی به آینده بازار خوش 
بینند. قیمت های پیشنهادی ورق گرم ۷۴۰ تا ۷۶۵ دلار 
هر تن فوب شده در حالی که یک هفته قبل ۷۰۰ تا ۷۳۰ 
دلار بود. به گزارش فولاد ایران، البته با وجود چنین رشد 
قیمتی خریداران خارجی عجله ای برای معامله نش��ان 
نمی دهن��د. به خصوص ویتنامی ها قیمت های هندی ها 
را بیش��تر می پس��ندند و معاملاتی در ۷۳۵ تا ۷۴۰ دلار 

هر تن سی اف آر نهایی کرده اند. 
در بازار داخلی چین نیز نرخ ورق گرم تا ۲۰ دلار رشد 
هفتگی داش��ته ۷۷۱ تا ۷۸۷ دلار هر تن درب کارخانه 

ثبت شده است.

اخبار
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اس��تاندار هرم��زگان گف��ت: امس��ال بی��ش از 
۱۰۰هزار تن کانس��نگ منگنز در ۲ معدن سهران 
و بیخ کهنو در بش��اگرد کشف و با انجام عملیات 
اکتشافی در سطح یک هزار و ۸۰۰ هکتار از بلوک 
۳ پهنه آب��اده – جازموریان در باغات حاجی آباد 

موافقت شد.
به گزارش ایرنا، فریدون همتی در نشست شورای 
معادن هرمزگان افزود: تلاش داریم از محل منابع 
دولت��ی و رایزنی با ایمیدرو، زیرس��اخت های لازم 
مانن��د ایجاد و بهبود مس��یر دسترس��ی و احداث 
ش��بکه برق برای ش��روع فعالیت معادن س��هران 
و بیخ کهنو بش��اگرد فراهم ش��ود. همتی با بیان 
اینک��ه این ۲ معدن ب��زرگ می تواند تحول خوبی 
در بش��اگرد و ش��رق هرمزگان ایج��اد کند، بیان 
کرد: براساس سیاست های تدوین شده در استان، 
توسعه مناطق محروم همواره در اولویت طرح های 
س��رمایه گذاری قرار دارد که شهرس��تان بشاگرد 
ب��ا توجه به ظرفیت های معدنی و ژئوتوریس��م در 
صدر برنامه های توس��عه ای اس��ت.  رئیس شورای 
معادن هرمزگان تصریح کرد: با توجه به پروانه های 
اکتشاف صادر شده در سال های اخیر در بشاگرد، 
ذخایر مطلوبی در زمینه کانسارهای فلزی به ویژه 
ماده معدنی منگنز شناسایی شده که با فعال سازی 
این معادن و ایجاد صنایع پایین دس��تی، شرایط را 
برای ایجاد اش��تغال پایدار با اس��تفاده از ظرفیت 
نیروه��ای بومی منطق��ه و توس��عه و آبادانی این 

شهرس��تان مهیا کرده اس��ت.  همتی همچنین با 
اشاره به سیاس��ت های کلی نظام مبنی بر کاهش 
ات��کاء ب��ه درآمدهای نفت��ی، از موافق��ت با انجام 
عملی��ات اکتش��افی در س��طح یک ه��زار و ۸۰۰ 
هکت��ار از بل��وک ۳ پهنه آب��اده – جازموریان در 
باغات حاجی آباد خبرداد. وی افزود: ۹۰درصد این 
پهنه معدنی غنی در استان هرمزگان و ۱۰درصد 
آن در اس��تان کرمان واقع ش��ده است و ظرفیتی 
چندبرابری در مقایس��ه با معدن گل گهر سیرجان 

دارد. 
اس��تاندار هرمزگان اظهار کرد: در کمتر از ۹ماه 
عملیات اکتشاف این پهنه معدنی صورت می گیرد 
و در سال ۱۴۰۱ عملیات بهره برداری و فرآوری در 

این پهنه معدنی آغاز خواهد شد. 
 وی ادامه داد: در فرآیند اکتش��اف، اس��تخراج، 
بهره ب��رداری و ف��رآوری در این پهن��ه معدنی، از 
توانمندی های موجود در استان هرمزگان استفاده 
خواهد ش��د و ع��لاوه بر ایج��اد اش��تغال پایدار، 

س��رمایه گذار پروژه در زمین��ه تعهدات پیش بینی 
ش��ده در ح��وزه مس��ئولیت های اجتماعی اعلام 
آمادگی کرده اس��ت که رونق معیش��ت و آبادانی 
ساکنان ش��مال هرمزگان و شهرستان حاجی آباد 

را رقم خواهد زد. 
اس��تاندار هرمزگان همچنین از سلب صلاحیت 
و  اکتش��اف  مجوزه��ای  دارن��دگان  از  ۲۷نف��ر 
بهره ب��رداری موض��وع م��اده ۲۰قان��ون مع��ادن 
خب��رداد و گفت: ای��ن معادن در فرآین��د مزایده 
به س��رمایه گذاران جدید واگذار می ش��ود.  همتی 
با اش��اره به اینکه آزادس��ازی معادن راکد، فرصت 
مناس��بی برای اش��تغال و س��رمایه گذاری فراهم 
می ش��ود، گفت: ۲۹ معدن راکد از ابتدای امسال 

تاکنون در استان فعال شده است. 
وی اضافه کرد: در ۲ س��ال آینده با بهره برداری 
از پهنه های معدنی شناس��ایی شده در هرمزگان، 
این منطقه به عنوان یکی از اس��تان های مطرح و 
شاخص معدنی کشور شناخته خواهد شد. در این 
نشس��ت همچنین پیش��نهاداتی از سوی استاندار 
هرم��زگان، دبیر ش��ورای هماهنگی ط��رح احیاء، 
فعال س��ازی و توس��عه معادن کوچ��ک مقیاس و 
چند تن از اعضای این نشس��ت در خصوص نحوه 
فعال سازی معدن خاک سرخ هرمز مطرح شد که 
تصمیم گی��ری نهایی در زمینه نحوه فعال س��ازی 
این معدن به نشس��ت آینده شورای معادن استان 

موکول شد.

نماین��ده اس��فراین در مجلس ش��ورای 
اس��لامی گف��ت: ب��ا توافق ص��ورت گرفته 
با س��ازمان توس��عه و نوس��ازی مع��ادن و 
صنای��ع معدنی ایران  )ایمیدرو(، برداش��ت 
قانونی بخش��ی از ذخای��ر معدنی »آلبلاغ« 
توس��ط مردم، در قالب شرکت تعاونی های 
امکانپذی��ر  دیگ��ر  م��اه   ۲ ت��ا   س��هامی، 

می شود.
ام��ان الله حس��ین پور در گفت وگ��و ب��ا 
ایرن��ا اظهار کرد: در نشس��تی که با رئیس 
ایمی��درو در خص��وص تس��ریع در تعیین 
تکلیف معدن آلبلاغ برگزار شد، با پیشنهاد 
نماینده اس��فراین برای صدور حق برداشت 
قانون��ی به اهالی شهرس��تان موافقت ش��د 
ت��ا در قالب ش��رکت های تعاون��ی مردمی 
م��ورد تایید در بخش��ی از پهنه این منطقه 
 معدن��ی ب��ه فعالی��ت پرداخته و برداش��ت 

کنند.
وی افرود: بر این اساس همزمان با اجرای 
مطالعات ایمیدرو در منطقه معدنی آلبلاغ، 
شهروندان اسفراینی سهامدار این شرکت ها، 
می توانند در چهارچوبی قانونی نس��بت به 
برداشت س��نگ روی و سرب از این معدن 

اقدام کنند. 
معدن س��رب و روی آلبلاغ اس��فراین در 
منطقه ای کوهستانی و سخت  گذر با همین 

نام واقع است که برداشت غیرمجاز از ذخایر 
آن از اواخر س��ال ۹۷ توسط محلی ها آغاز 
ش��د و از بهار ۹۸ با هجوم س��ودجویان از 
دیگ��ر نقاط کش��ور به این منطقه ش��دت 
گرفت.واقع ش��دن این مع��دن در محدوده 
حفاظت ش��ده زیس��ت محیطی س��اریگل، 
موجب شد سازمان صنعت، معدن و تجارت 
خراسان ش��مالی مدت ها در ثبت آن ناکام 
بماند ولی س��ال قبل وزارت صنعت، معدن 
و تجارت مجوز مطالعات و اکتش��افات اولیه 
بر روی این منطقه معدنی را برای ایمیدرو 

صادر کرد.  
وق��وع چندب��اره ح��وادث آوار و ری��زش 
س��نگ در این معدن در ۲س��ال اخیر جان 
هف��ت نف��ر از برداش��ت کنندگان غیرمجاز 
را، ک��ه بعض��ا از دیگ��ر مناط��ق کش��ور 
 راه��ی ای��ن منطقه ش��ده بودن��د، گرفته 

است. 
این مع��دن پ��س از مدته��ا بلاتکلیفی، 
س��رانجام اوایل اس��فند امس��ال به صورت 
کامل از حضور برداش��ت کنندگان غیرمجاز 
پاک س��ازی ش��ده و در اختی��ار ش��رکت 

حفاظتی ایمیدرو قرار گرفت. 
شهرس��تان ۱۲۰ هزار نفری اسفراین در 
۶۰کیلومت��ری جنوب ش��رقی بجنورد قرار 

دارد.

برداشت قانونی از معدن آلبلاغ اسفراین تا ۲ماه دیگرکشف بیش از ۱۰۰ هزار تن کانسنگ منگنز در بشاگرد 

خام فروشی مواد معدنی در کردستان

رئیس س��ازمان صنع��ت، معدن و تج��ارت گیلان گفت: 
گیلان دارای ۴۰ معدن فعال است و سازمان نظام مهندسی 
مع��دن، ب��ازوی فنی و نظارتی س��ازمان صنع��ت، معدن و 

تجارت محسوب می شود.
 فره��اد دلق پوش در گفت وگو با ایرنا با بیان اینکه نظام 
مهندسی معدن گیلان با دارا بودن یک هزار و ۵۰ نفر عضو، 
یکی از تش��کل های قدرتمند در س��اختار اقتصادی استان 
در جهت ارتق��ای اهداف مدیریتی نظارتی، تصمیم گیری و 

تصمیم سازی تشکیل شده است.
وی با بیان اینکه س��ازمان نظام مهندس��ی معدن، بازوی 

فنی و نظارتی سازمان صنعت، معدن و تجارت است، گفت: 
با بکارگیری نیروی متخصص با تاکید بر س��لامت در انجام 
کار، رعای��ت تعهدات فنی و حرفه ای، پایبندی به رس��الت 
حرف��ه ای در جه��ت حفظ منافع عمومی این اس��تان، رفع 

نیازهای عمرانی مدنظر است.
دلق پ��وش با تاکید بر اینکه مس��ئولان فنی، چش��م های 
نظارت��ی معادن هس��تند، گفت: ای��ن مهندس��ان باید در 
انعکاس گزارش های فنی مع��ادن با دقت نظر عمل کنند و 
بهره ب��رداری اصولی و صحی��ح از صنایع معدنی و معادن را 

همواره مدنظر داشته باشند.

رئیس س��ازمان صنع��ت، معدن و تجارت گی��لان افزود: 
مس��ئولان فن��ی از جنبه قانون��ی برای حفظ ث��روت ملی، 

مسئولیتی قابل توجه دارند.
دلق پوش در انتخابات س��ازمان نظام  مهندس��ی معدن 
تع��داد هفت نفر پس از احراز صلاحی��ت به عنوان کاندیدا 
معرفی می ش��وند ک��ه با نظ��ارت کامل پس از مش��ارکت 
حداکثری اعضا، ۵ نفر از بین آنها بعنوان اعضاء هیات مدیره 

سازمان مذکور انتخاب خواهند شد. 
وی یادآور ش��د: این انتخابات هر ۳سال یکبار همزمان با 
سراسر کشور مطابق با شیوه نامه های انتخاباتی مدون برای 

ایجاد س��اختاری نظام  مند و با به کارگیری فارغ التحصیلان 
رشته های معدن با گرایش های مختلف به عنوان مسئولان 
فنی معادن برگزار می ش��ودد که نقش اساسی را در نظارت 

برمعادن استان ایفا می کنند.
رئی��س س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تجارت گی��لان به 
اهمی��ت مع��دن در اقتصاد کش��ور ب��ه عنوان بخش��ی از 
ظرفیت ه��ای تامین کنن��ده نیازهای صنعتی نیز اش��اره و 
بی��ان کرد: لازمه بهره ب��رداری از معادن و س��رمایه گذاری 
 در ای��ن عرص��ه ب��ا رعای��ت چارچ��وب و ضواب��ط قانونی 

آن است.

گیلان دارای ۴۰ معدن فعال است

گروه معدن

خام فروش��ی م��واد معدنی در س��ایه غفلت و 
بی توجهی دولتمردان در اس��تان کردس��تان در 

حال انجام است.
ثروت طبیعی ملی در هر کشور موهبتی الهی 
بوده که باعث درآمدزایی و ایجاد شغل برای ملت 

آن کشور است.
کش��ور ما ایران نی��ز به دلیل ش��رایط خاص 
جغرافیای��ی و اقلیمی از ب��رکات خاص طبیعی 
برخوردار اس��ت و این مناب��ع طبیعی خدادادی، 
کشور را از نظر منابع طبیعی خاص کرده است.

معادن از جمله س��رمایه های طبیعی هر کشور 
است که خوشبختانه فرآوانی و پراکندگی خاصی 
را در کش��ور ما دارد، اما اس��تخراج، بهره وری و 
فرآوری از س��نگ های معدنی جدا از اس��تخراج 
آن ام��ری بس��یار مهم و حیاتی اس��ت تا هم به 
اش��تغال زایی کم��ک کند و هم از خام  فروش��ی 

سنگ های معدنی جلوگیری شود.
در چند سال گذشته به دلیل وضع تحریم های 
ناعادلانه علیه کشور فروش مواد معدنی با مشکل 
روب��ه رو ب��وده و همین امر باع��ث ضربه زدن به 
اقتصاد کش��ور شده است. استان کردستان نیز با 
دارا بودن معادن زیاد یکی از اس��تان های مطرح 

کشور در زمینه معادن به حساب می آید.
زنگ خطر برای معادن �

در همین زمینه ش��وذب جباری، رئیس خانه 
معدن اس��تان کردس��تان در گفت وگو با تسنیم 
می گوید: معادن اس��تان کردستان در بخش های 
پلی متال، فلزات رنگی، س��نگ های ساختمانی و 

معادن شن و ماسه در استان فعال هستند.
وی افزود: در استان کردستان ۳۵۰واحد فعال 
معدنی فعال هس��تند که فعالیت شان به مواسات 
بازار و عرضه و تقاضا موجود در آن متغیر است.

جباری خاطرنش��ان کرد: معادنی که در سطح 
استان در زمینه تامین مصالح ساختمانی فعالیت 
می کنن��د به دلیل نوس��انات موج��ود در بازار و 
رکودی که در ساختمان س��ازی در کش��ور با آن 
مواجه هستیم تولیدش��ان بسیار کم شده و این 
زنگ خط��ری برای معدن داره��ای فعال در این 

بخش است.
وی بیان کرد: با وجود مشکلات متنوع، هزینه 
ب��الای خرید و نگه��داری ماش��ین آلات معدنی 
جذابیت ورود س��رمایه گذار در ای��ن بخش را از 
بین برده و همین امر باعث ش��ده تا کمتر کسی 

سرمایه خود را در معادن سرمایه گذاری کند.
رئیس خانه معدن استان کردستان افزود: جدا 
از گرانی ه��ا و افزایش هزینه ه��ای موجود، عدم 
حمایت برخی دس��تگاه های اجرایی اس��تان به 

وی��ژه بانک ها از معادن، ح��ال و روز معدن داران 
کردستانی را بد کرده است.

وی ادام��ه داد: مش��کلات تامی��ن اجتماع��ی 
و مالیات��ی از جمل��ه دیگر مش��کلاتی اس��ت که 
معدن داران کردس��تانی با آن دس��ت و پنجه نرم 

می کنند.
رئی��س خانه معدن اس��تان کردس��تان اذعان 
کرد: متأسفانه بانک ها پروانه بهره برداری معادن 
را برای در اختیار گذاش��تن س��رمایه در گردش 
مع��دن داران اس��تان قبول ندارند و اگ��ر روند با 
همی��ن من��وال پیش ب��رود، معادن کردس��تان 

تعطیل خواهند شد.
وی ب��ه پراکندگ��ی مع��ادن در اس��تان نی��ز 
گریزی زد و تصریح کرد: واحدهای س��نگ های 
س��اختمانی در قروه و س��ریش آباد، سنگ آهن و 
طلا در قروه و س��قز، معادن س��اختمانی شن و 
ماس��ه در س��نندج و معادن باروت در مریوان از 
پراکندگی معادن مختلف در کردس��تان حکایت 
دارد ک��ه خ��ود می تواند به تولید اس��تان کمک 

شایانی داشته باشد.
جباری فرآوری مواد معدنی را امری بسیار مهم 
دانست و گفت: فرآوری برخی از مواد معدنی در 
استان بسیار می تواند سود ده باشد اما برخی مواد 
معدنی هس��تند که باید به صورت خام فروخته 
ش��وند چراکه فرآوری آنها برای اس��تان و کشور 

هزینه های گزافی را به دنبال دارد.
وی به بحث صادرات مواد معدنی نیز اش��اره و 
گفت: به دلیل وضع تحریم های ظالمانه، صادرات 
مواد معدنی اس��تان به صورت واس��طه ای انجام 

می شود و به همین دلیل آمار دقیقی از صادرات 
مواد معدنی کردستان وجود ندارد.

رئی��س خانه معدن اس��تان کردس��تان اظهار 
کرد: اگر بتوانی��م واحدهای فعال معدنی موجود 
در اس��تان را نگه داری��م و از اخراج نیروهای آن 
جلوگیری کنیم، در این ش��رایط خاص کش��ور 

بهترین کار را انجام داده ایم.
نبود سرمایه گذاری در حوزه فرآوری �

س��ید کمال حس��ینی، رئیس ات��اق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشاورزی سنندج نیز در همین 
زمینه در گفت وگو با تس��نیم اظهار کرد: معدن 
یکی از منابع اصلی تولید و اش��تغال در ار کشور 
است و بخش بزرگی از صنایع فرآوری سنگین و 
صنایع دس��تی دنیا به مواد معدنی وابستگی دارد 
و ب��رای اثبات ای��ن موضوع کافی اس��ت نگاهی 
بیندازیم به این واقعیت که از تولید قطعات فلزی 
س��نگین تا ساخت انگش��تر از مواد اولیه معدنی 

ساخته می شود.
وی افزود: اش��تغال جامعه و مه��ارت فنی در 
جوام��ع با تن��وع و ذخیره معادن مرتبط اس��ت 
چراکه هر اندازه دایره این موارد وس��یع تر باشد 
تعداد افراد ش��اغل و محص��ولات به همان اندازه 
افزای��ش می یابد که در م��واردی دولت ها تلاش 
دارند تا ب��ا افزایش تنوع محص��ولات هم تعداد 
افراد شاغل و رش��ته ها را بالا ببرند و هم کمبود 

نوع و ذخیره را جبران کنند.
حس��ینی تصریح ک��رد: دولت ها بای��د زمینه 
بهره ب��رداری بیش��تر از م��واد معدن��ی را فراهم 
کنند تا بتوانن��د از ظرفیت های نهفته اقتصادی، 

فرهنگ��ی و هنری در آن اس��تفاده کنند، چراکه 
ارتباط مس��تقیمی با تولید، ص��ادرات، واردات، 
مالیات، عوارض گمرکی و اش��تغال دارد که این 
مهم در کش��ورهای توس��عه یافته بیش��تر مورد 

توجه قرار گرفته است.
وی بیان کرد: کشورهای توسعه یافته در تلاش 
هستند تا علاوه بر استفاده از منابع داخلی، منابع 
خارجی را هم به چرخه تولید خود بیاورند و برای 
اثبات ای��ن ادعا می توان به فرآوری س��نگ های 
تزئینی ایران در ایتالیا و چین، تولید محصولات 
چرمی از پوست ایرانی در ترکیه و تولید انگشتر 
و تسبیح از عقیق ایرانی در عراق و سوریه اشاره 
کرد و این در حالی اس��ت که متأسفانه در داخل 
کشور، توجهی به ظرفیت های اقتصادی، فرهنگی 

و هنری مواد معدنی نمی شود.
رئی��س ات��اق بازرگان��ی، صنای��ع، مع��ادن و 
کش��اورزی س��نندج گفت: اس��تان کردستان با 
دارا ب��ودن ۱۸ ماده معدن��ی و ۷۰۰ میلیون تن 
ذخیره قطعی و ذخیره احتمالی بس��یار بیش��تر 
در ردیف اس��تان های معدنی ایران اس��ت که در 
 م��واردی از قبیل س��نگ تزئینی و ط��لا در دنیا 

کم نظیر است.
وی ادام��ه داد: ام��روزه می ت��وان ادع��ا ک��رد 
کارخانج��ات کالاه��ای کلکس��یونی س��نگی و 
س��اختمانی کشورهای چین، ایتالیا و سنگاپور با 

مواد اولیه کردستان کار می کنند.
رئی��س ات��اق بازرگان��ی، صنای��ع، مع��ادن و 
کش��اورزی س��نندج اظهار ک��رد: در زمینه طلا 
بزرگ تری��ن مع��ادن ای��ران در ق��روه و بیج��ار 

کردس��تان با ۵۰میلی��ون تن ذخیره ق��رار دارد 
و درحال حاض��ر ۵۰ درصد تولید کش��ور در این 
استان انجام می شود که بزرگ ترین مزیت سنگ 
طلای کردس��تان ب��الا بودن عیار آن اس��ت که 
بر اساس گفته کارشناسان در دنیا کم نظیر است.

وی خاطر نشان کرد: استان کردستان در زمینه 
تولی��د آهن ظرفیت بالایی دارد به ش��یوه ای که 
۲معدن شهرک و س��راب دارای ۵۰ میلیون تن 
ذخیره قطعی و ۱۲۰ میلیون تن ذخیره احتمالی 
با عیار بالا هستند و این ظرفیت کردستان را در 

مواد معدنی آهن را نشان می دهد.
حسینی یادآور ش��د: بر اساس آمارگیری سال 
۹۵ تعداد ۲۴ ش��رکت فعال معدن��ی با ۲هزار و 
۹۷۲ عضو در اس��تان فعال هستند که یک هزار 
و ۴۹۸ نفر در آنها مش��غول به کار هستند که در 
مقایسه تعداد اعضاء شرکت ها با کارگران شاغل 
مورد توجه بوده و علت بالا بودن س��هامداران آن 

به نسبت کارگران برمی گردد.
وی افزود: بزرگترین مشکل کردستان در حوزه 
معادن نبود سرمایه گذاری در حوزه فرآوری است 
چرا که تمام مواد معدنی اس��تان به صورت خام 
فروش��ی از کردس��تان خ��ارج و در کارخانجات 
شهرهای یزد و اصفهان و واحدهای بزرگ چین 
اس��تفاده می ش��ود و هیچ نفعی برای اشتغال و 

درآمدزایی استان ندارد.
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
سنندج تصریح کرد: در چند سال اخیر تغییرات 
بنیادی در قوانین کشف اعمال شده اما در حوزه 
فرآوری با وصف اعلام برنامه ریزی برای راه اندازی 
زنجیره و الزام معدن  داران به راه اندازی واحدهای 
تولی��دی تغییرات عمده در نقش این ظرفیت در 

توسعه و اشتغال کردستان مشاهده نمی شود.
وی ب��ا تأکید بر اینکه دولت باید زمینه حضور 
بخش خصوص��ی در عرصه معدن را فراهم کند، 
افزود: می توان برای تحقق این امر »روان س��ازی 
مراحل اداری از طریق کاهش ضوابط س��لیقه ها 
و کارش��کنی های رای��ج، تامی��ن زمی��ن، اعطاء 
تسهیلات بانکی و معافیت های مالیاتی و بیمه  ای 
و ارائه آموزش فنی و مهارتی« را در نظر گرفت.

حس��ینی گفت: اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 
و کشاورزی س��نندج آماده همکاری با دولت در 
راستای اصلاح قوانین، تدوین بسته های حمایتی 

و جذب سرمایه گذار است.
در پایان آنچه مس��لم و قطعی اس��ت که باید 
دولتمردان در جذب سرمایه گذار، ایجاد اشتغال 
و صنای��ع فرآوری مواد معدنی در اس��تان همت 
گمارن��د تا س��رمایه خدادادی در کردس��تان به 
صورت خام فروخته نش��ود و درآمدزایی مناسب 

در استان ایجاد شود.

 انقلاب عمرانی 
در نصف جهان

بهروز راعی – سرپرست روزنامه »روزگار 
معدن« در اصفهان: نشس��ت خبری پایان سال 
ش��هردار و رئیس شورای اس��لامی شهر اصفهان 
با حضور جمعی از خبرنگاران اس��تان در باشگاه 

شماره یک شهرداری اصفهان برگزار شد.
قدرت الله نوروزی شهردار اصفهان، در سخنانی 
از اقدام��ات عمران��ی ش��هرداری در کلانش��هر 
اصفه��ان ب��ه عن��وان انق��لاب عمرانی ی��اد کرد 
وگف��ت: پروژه ه��ای متعدد عمران��ی در مناطق 
مختلف ۱۵گانه ش��هر اصفه��ان در حال انجام یا 

به بهره برداری رسیده است.
وی به تش��ریح پروژه ه��ای عمرانی پرداخت و 
اف��زود: تکمیل حلقه حفاظتی و ترافیکی ش��هر، 
تکمیل خط یک مت��رو و احداث خط دوم مترو، 
احداث ۱۸ بوستان، افتتاح ۲۰ خیابان و ده ها پل 
همس��طح و غیر همس��طح، از جمله این اقدامات 

است.
ش��هردار اصفهان با اش��اره به ض��رورت حفظ 
محیط زیست ش��هری و کنترل آلاینده ها گفت: 
راه ان��دازی مترو و تکمیل رینگ ترافیکی ش��هر 
نقش مهم��ی در کاهش آلودگی ش��هر داش��ته 
و امیدواری��م ب��ا تکمیل خط دوم مترو، ش��اهد 

روزهای پاک در کلانشهر اصفهان باشیم.
 نوروزی به اح��داث و بهره برداری از مجموعه 
پل های آفت��اب، خیابان های آس��مان و تابان در 
شمال ش��رق اصفهان در کنار فرودگاه این شهر 
گف��ت: یکی از ش��اخصه های پروژه های عمرانی، 
محرومیت زدایی بوده که این پروژه ها در مناطق 
کمتر برخوردار ایجاد شده تا بیشترین اثر بخشی 

را بر شهر داشته باشد.
وی در ادامه پاس��خ به س��والی در مورد توزیع 
عادلانه خدمات در شهر گفت: برای تحقق عدالت 
اجتماعی، به دنبال ایجادتوازن در ش��هر هستیم 
ک��ه نمون��ه آن را می توان در اج��رای طرح های 
بزرگی چون س��الن اجلاس سران، رینگ چهارم، 
نمایشگاه بین المللی و بسیاری از طرح های دیگر 

شاهد بود.
نوروزی در پاس��خ ب��ه نحوه فعالیت ش��ورای 
نامگذاری معابر ش��هر اصفهان و اختصاص یکی 
از معاب��ر به نام امام جمعه فقی��د اصفهان گفت: 
آیت ال��ه طاه��ری ره، یکی از پیش��گامان انقلاب 
اس��لامی، مبارزان ۸ س��ال دفاع مق��دس و پدر 
ش��هید بوده و ای��ن نامگ��ذاری به درخواس��ت 
مردم محله حس��ین آباد انجام ش��د. وی تصریح 
ک��رد: این نامگذاری پس از ط��ی مراحل قانونی 
نامگذاری در ش��ورای نامگذاری، و در چارچوب 
قانون انجام گرفت که پس از آن درخواست هایی 
از س��وی ارت��ش مبنی ب��ر نامگ��ذاری خیابانی 
ب��ا نام ش��هید آیت��ی مطرح ش��د که ب��ه دلیل 
اینک��ه مراحل قانونی نامگ��ذاری خیابان آیت اله 
طاهری طی ش��ده ب��ود امکان تغیی��ر نام وجود 
نداش��ت: البته ش��هرداری آمادگی خود را برای 
 نامگذاری خیابانی به نام این ش��هید اعلام کرده

است.
ش��هردار اصفه��ان ب��ا تکذیب تغیی��ر ورودی 
گلس��تان ش��هدا افزود: چنین بحث��ی مطلقا در 
ش��هرداری مط��رح نبوده و فقط براس��اس طرح 
جامع گلس��تان شهدا و احداث سالن جدید، باید 
ورودی های جدید از زیر زمین، طبقه بالا و پشت 

سالن در نظر گرفته شود.
نوروزی ادامه داد: برای س��اماندهی و پیرایش 
گلستان شهدا قرار نیس��ت هیچ ورودی دیگری 

به آن افزوده شود.
ن��وروزی در ادام��ه ب��ه اح��داث ترام��وا برای 
حمل ونقل مس��افر در اصفهان اشاره کرد و گفت: 
در س��اخت تراموا بدون ش��ک منافع مردم را در 

نظر می گیریم
وی تصری��ح ک��رد: ط��رح مطالعات��ی احداث 
 ترام��وا به ص��ورت یک پژوهش در حال بررس��ی 

است.
نوروزی در ادامه به خس��ارت ناشی از پاندمی 
کرون��ا به مدیریت ش��هری اصفه��ان پرداخت و 
گفت:: خس��ارت های وارده به شهرداری اصفهان 
در اثر کرونا بین۵۰۰ت��ا یک هزار میلیارد تومان 
ب��وده ک��ه این خس��ارت ها ناش��ی از ع��دم نفع 
ش��هرداری از درآمدهای حاص��ل از فرش بلیت 
مراکز تفریحی و حمل ونقل عمومی در این دوران 
بوده اس��ت. در ادامه این نشست خبری، علیرضا 
نصر رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان گزارشی 
از تدوی��ن برنامه ه��ای متوازن توس��عه عمران و 
آبادانی ش��هر اصفهان اش��اره کرد و بر مشارکت 
 مردم در اج��رای پروژه های عمران��ی و خدماتی 

تاکید کرد.
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مدی��ر روابط عمومی فولاد مبارک��ه گفت: هدف مجموعه 
روابط عموم��ی ف��ولاد مبارک��ه از برگ��زاری این نشس��ت، 
همفک��ری رس��انه ای بیش��تر و ایج��اد ذهنیت ش��فاف در 
خصوص فعالیت های این بخش از فولاد مبارکه بوده است.

به گزارش ایراس��ین، هادی نباتی نژاد خاطرنش��ان کرد: 
بخ��ش روابط عموم��ی باید رویکردی تخصص��ی و حرفه ای 
داشته باشد، زیرا فقط این روش می تواند بیانگر فعالیت های 
دس��تگاه مربوطه باشد. اکنون در مجموعه فولاد مبارکه به 
دنبال فعالیت های تخصصی و حرفه ای رسانه و اطلاع رسانی 

هستیم و موضع حزبی و سیاسی نخواهیم داشت.
وی با اش��اره به اینکه مقرر شده در هر فصل یک نشست 
با اصحاب رس��انه برگزار ش��ود، گفت: ن��گاه بنده یک نگاه 
ارتباطی است و در خصوص مسائل چالشی نیز علاقه مندم 

تا در صورت وجود مشکل به رفع آنها بپردازم.
مدیر روابط  عمومی فولاد مبارکه با اشاره به سیاست های 
این بخش از فولاد مبارکه گفت: سیاست ما در روابط عمومی 
فولاد مبارکه تعامل با رسانه هاست و در این تعامل، همواره 

نگاه رسانه ای وجود دارد.

نباتی ن��ژاد با اش��اره ب��ه اینکه هم��ه مدی��ران قبلی در 
ح��وزه روابط  عموم��ی فولاد مبارک��ه معدل ب��الای خوبی 
داش��ته اند، افزود: اگر برای تمامی اقدامات مدیران در حوزه 
روابط عموم��ی یک عدد در نظر بگیریم و در آخر بر اس��اس 
معدل کاری آنها، روند فعالیت شان را قضاوت کنیم؛ به نظر 
بن��ده مدیران قبلی فعال در پس��ت مدیریت روابط عمومی 
فولاد مبارک��ه از معدل بالایی برخوردار بوده اند؛ اما جایگاه 
فولاد مبارک��ه همچنان نیاز به تلاش بیش��تری دارد، زیرا 
زمانی که فولاد مبارکه قطب صنعت فولاد است، باید قطب 

جبهه رس��انه نیز باش��د. مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه 
تصری��ح کرد: از زمانی که به مجموعه فولاد مبارکه آمده ام، 
س��اختار رس��انه ای را بررس��ی کرده و تغییراتی نیز در این 
بخش در جهت بهبود عملکرد آن انجام داده ام. برای مثال، 
خبرنامه فولاد با طراحی و س��اختار و محتوای جدید آماده 
ش��ده اس��ت. پایگاه خبری فولاد مبارکه نیز تقویت خواهد 
شد و زیرساخت برای ارتباط با رسانه ها بهبود خواهد یافت.

وی با اش��اره به دسته بندی رس��انه ها و تغییر در تمامی 
فض��ای روابط عمومی ف��ولاد مبارکه گفت: ن��وع ارتباط با 
رس��انه ها و دس��ته بندی آنها انجام شده اس��ت. در 2 هفته 
اخیر، جلس��اتی با برخی رس��انه ها برگزار شده و این تغییر 
رویه ادامه دارد تا در تراز فضای رس��انه ای و روابط عمومی 

قرار بگیریم و نتیجه آن را در آینده خواهیم دید.
نباتی نژاد افزود: البته با توجه به گس��ترش فضای مجازی 
در کش��ور، رسانه ها بنا به نوع بارگذاری اخبار و روند تولید 
محت��وای خود از یکدیگر پیش��ی می گیرن��د و دیگر بحث 
اس��تان اصفهان با دیگر رس��انه های سراسری کشور مطرح 

نیست.

وی ب��ا بیان اینک��ه مجموع��ه روابط عموم��ی در تلاش 
اس��ت با کمک رس��انه ها مش��کلات را برطرف کند افزود: 
ن��ام شهرس��تان مبارکه با فولاد مبارکه گره خورده اس��ت. 
در 2س��ال اخی��ر نیز ن��گاه مدیرعام��ل ف��ولاد مبارکه به 
مس��ئولیت های اجتماع��ی متفاوت بوده و ب��ه همان اندازه 
که ب��ه دنبال پیاده س��ازی ط��رح تحول دیجیت��ال، تولید 
محصولات جدید و اجرای پروژه نورد گرم ش��ماره 2 بوده، 
 در حوزه مسئولیت های اجتماعی نیز اقدامات بسیاری انجام 

داده است.
مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه ادامه داد: روابط عمومی 
این ش��رکت زب��ان دوطرفه مجموعه ب��وده و ضمن انتقال 
صحبت ه��ای مدیران ب��ه رس��انه ها، صحبت ه��ا و نظرات 

رسانه ها را به مدیران منتقل می کند.
نباتی نژاد گفت: فولاد مبارکه به عنوان یک برند اقتصادی 
از رس��انه ها حمای��ت خواهد کرد و قطع��ا در این همکاری 
دس��تاوردهای بس��یار خوب فولاد مبارک��ه در عرصه های 
مختلف نیز به نحو مناس��ب به جامعه اطلاع رسانی خواهد 

شد.

 محصول »گری��د فولادي S90Q« فولادهرم��زگان به عنوان 
محصول برتر ایراني در س��ال ١٣99 انتخاب ش��د. در پنجمین 
جش��نواره ملي ن��وآوري محص��ول برت��ر ایراني، که ب��ا حضور 
نماین��دگان ش��رکت هاي برگزی��ده در محل مجتم��ع خدمات 
 »S90Q فناوري ش��ریف برگزار ش��د، محصول »گرید فولادي

فولاد هرمزگان به عن��وان محصول برتر ایراني برگزیده و از این 
شرکت با اهداي تندیس و تقدیرنامه تجلیل شد. 

ش��اهین زارع مدیر تحقیق و توسعه ش��رکت فولاد هرمزگان 
در این رابطه گفت: این محصول، فولاد با اس��تحکام بالاس��ت و 
جهت مصارف صنعتي و سازه اي تولید شده است. وي کار تیمي 

واحدهاي متالوژي، طراحي و توس��عه محصولات، کنترل کیفي، 
فولادس��ازي، فروش و مهندسي صنایع را در تولید این محصول 
جدید موثر دانس��ت.  شایان ذکر است پیش از این نیز محصول 
»CK50« فولادهرمزگان، عنوان محصول نوآور ایراني به دست 

آورده است.

فولاد مبارکه باید قطب جبهه رسانه ها باشد

انتخاب محصول »گرید فولادي S٩0Q« فولادهرمزگان به عنوان محصول برتر ایراني در سال ١٣٩٩
در پنجمين جشنواره ملي نوآوري محصول برتر ایراني

شرط تداوم رونق بازار آلومینیوم
مرضیه احقاقی 

بازار خرید و فروش بس��یاری از محصولات فلزی 
در روزهای پایانی سال عموما رونقی ندارد. این افت 
خرید و فروش به دلیل حضور در آس��تانه سال نو و 

تعطیلات 2 هفته ای فروردین رقم می خورد. 
با ای��ن وجود، امس��ال از رونق خری��د و فروش 
شمش آلومینیوم کاسته نشده است. البته تقاضای 
متعادلی در ب��ازار وج��ود دارد و چنانچه عرضه ها 
استمرار داش��ته باشد، شاهد کمبود یا رشد قیمت 
به دلیل پیشی گرفتن عرضه بر تقاضا نیز نخواهیم 
بود.  رونق نس��بی یادشده از دلایل متعددی نشات 
می گیرد ک��ه از مهم ترین آنها می توان به انتظارات 

تورمی در س��ال آینده اشاره کرد. درنتیجه فعالان 
صنایع پایین دس��تی ترجیح می دهن��د مواد اولیه 
م��ورد نیاز خ��ود را تا جایی که ظرفی��ت انبارها و 
نقدینگی ش��ان امکان می دهد، قبل از پایان س��ال 
تامی��ن کنند. تصویب افزایش به��ای برق مصرفی 
صنای��ع در س��ال آینده از دیگر مواردی اس��ت که 
احتمال نابس��امانی در خرید و ف��روش آلومینیوم 
را در س��ال آینده ایجاد می کند. این رش��د قیمتی 
زمینه افزایش هزینه تمام شده صنایع بالادستی را 
فراه��م می کند و تاثی��ری در فرمول قیمت گذاری 
ش��مش ارائه ش��ده در بورس کالا ن��دارد؛ اما برای 
اطمینان از اثر نداش��تن آن بر بازار خرید و فروش 

آلومینیوم همچنان زود است.

 درخشش نوردکاران
 فولاد بناب 

بلند همتان و فولاد مردان این شرکت که امسال 
را ب��ا ثبت رکوردهای مکرر در خطوط ذوب و نورد 
ب��رای این مجتمع به س��ال ثب��ت رکوردها مبدل 
ک��رده اند، خوش درخش��یدند و این  بار در خطوط 
نورد رکورد جدید تولید روزانه را به ثبت رساندند.

به گزارش روابط عموم��ی مجتمع فولاد صنعت 
بن��اب، مجم��وع تولی��د روزانه خطوط ن��ورد، روز 
یکش��نبه ١۷ اس��فندماه ح��دود 2۶20 تن بدون 
ضایع��ات و توقفات صورت پذیرفت��ه و این رکورد 
از ب��دو تاس��یس مجتم��ع تاکنون تحق��ق نیافته 
ب��ود و رکورد قبلی روزان��ه 2500 تون بود که در 
٣0شهریور ماه امسال ثبت شده بود. مجتمع فولاد 
صنعت بناب امس��ال با تولید بیش از ۸00هزارتن 
محصولات ف��ولادی افزایش ۶۸ درص��دی تولید، 
٣00 درص��دی صادرات، امس��ال دس��ت برتر در 
بازار ه��ای داخل��ی و خارجی را ب��ا ارائه محصولی 
کیف��ی و مطابق با اس��تانداردهای جهانی داش��ته 
است. شایان ذکر اس��ت که مجتمع فولاد صنعت 
بن��اب با برخ��ورداری از 2واحد فولادس��ازی توان 
تولید ش��مش به میزان ۶00 هزار تن در س��ال و 
در خطوط متع��دد نورد قابلیت تولی��د میلگرد از 
س��ایز ۸تا ٣2 در گرید های مختلف با ظرفیت یک 

میلیون و 950 هزار تن در سال را داراست.

مپنا ساخت محور لکوموتیو 
را به فولاد اسفراین سپرد

مدی��ر ام��ور نمایش��گاه های مجتم��ع صنعتی 
اس��فراین گفت: ش��رکت لکوموتیو مپن��ا با انعقاد 
2ق��رارداد با مجتمع صنعتی اس��فراین، س��اخت 
22۴ محور مورد نیاز خود را، که پیش تر از اروپا و 
چین وارد می شد، به این شرکت سپرد. به گزارش 
ایرنا، کیوان ش��ریفان اظهار کرد: بر اساس قرارداد 
منعقد ش��ده که در آخرین روز برپایی نمایش��گاه 
بین المللی صنعت حمل ونقل ریلی تهران، با حضور 
مدیران این 2 شرکت و معاون سازمان گسترش و 
توسعه صنایع ایران )ایدرو( به امضا رسید، مجتمع 
 MAp 2۴ صنعتی اسفراین ١۶0 محور لکوموتیو
و همچنی��ن ۶۴ محور لکوموتیو ٣0 MAP را در 
۶ ماه برای ش��رکت لکوموتیو مپن��ا تولید خواهد 
ک��رد. وی افزود: محورهای مزب��ور پیش از این به 
صورت س��ی کی دی توس��ط ش��رکت های اروپایی 
تولی��د می ش��د و ق��رارداد مزبور به دنب��ال تایید 
فن��ی محورهای تولیدی فولاد اس��فراین و تحویل 

نمونه های آزمایشی، بسته شده است.
وی گف��ت: مجتم��ع صنعت��ی اس��فراین تنه��ا 
داخ��ل  در  لکوموتی��و  محوره��ای  تولید کنن��ده 
کش��ور، با توان تجهیزاتی منحصر به فرد و کس��ب 
اس��تانداردهای لازم برای این محصول از ش��رکت 
راه آهن جمهوری اس��لامی در این حوزه است که 
با بومی س��ازی این محصول صنعتی، کش��ور را از 
وابستگی کش��ور به واردات این قطعه و خروج ارز 
بی نیاز کرده است. بر اساس اعلام سازمان گسترش 
و نوس��ازی صنایع ای��ران )ایدرو(، داخلی س��ازی 
ان��واع محور لکوموتی��و و واگن مس��افری و باری، 
که از س��وی ای��درو و مجتمع صنعتی اس��فراین 
صورت پذیرفته، تاکنون موجب صرفه جویی ارزی 
2میلیون یورویی برای کش��ور شده است. مجتمع 
صنعت��ی فولاد اس��فراین، به عنوان تنها ش��رکت 
داخلی دارنده تاییدیه راه آهن جمهوری اس��لامی 
)رجا( برای س��اخت محورهای لکوموتیو، از س��ال 
گذش��ته همکاری خود با این شرکت را در زمینه 
تولید محور و چرخ قطار )منوبلوک( آغاز کرده بود 
ک��ه دیروز مدیرعامل رجا از آمادگی این ش��رکت 
ب��رای تس��ت میدانی چرخ ه��ای منوبل��وک قطار 
ساخته شده توس��ط فولاد اسفراین خبر داده بود. 
شایان ذکر است مجتمع صنعتی فولاد اسفراین از 
شرکت های زیر پوشش سازمان گسترش و نوسازی 
صنای��ع ایران و بزرگ تری��ن تولید کننده قطعات و 
مقاطع فولاد آلیاژی در خاورمیانه است که امکان 

ساخت ١۴0نوع فولاد آلیاژی را دارد.
ای��ن مجتم��ع صنعتی ب��ه عن��وان بزرگ ترین 
تولید کننده قطع��ات و مقاطع فورج و ریخته گری 
سنگین و فوق سنگین فولاد آلیاژی در خاورمیانه، 
با داش��تن متخصصان توانمند و فناوری پیشرفته، 
توانای��ی رفع نیازهای راهبردی صنایع کش��ور در 
بخش های نفت و گاز، نیروگاهی، کشتی س��ازی و 
ماشین سازی، ریلی و صنایع معدن و فولاد را دارد.
در  اس��فراین  نف��ری  ه��زار   ١20 شهرس��تان 
۶0کیلومتری جنوب شرقی بجنورد مرکز خراسان 
ش��مالی ق��رار دارد. این شهرس��تان ب��ا دارا بودن 
2مجتمع بزرگ و مهم صنعتی فولاد و لوله گستر، 

قطب صنعتی استان محسوب می شود.

اخبار

رونق در سایه انتظارات تورمی

روزهای آرام بازار آلومينيوم
هوش��نگ گودرزی، رئیس س��ندیکای صنایع آلومینیوم 
ای��ران در گفت وگو ب��ا »روزگار معدن« بازار خرید و فروش 
آلومینی��وم را در هفته های اخیر و روزهای منتهی به پایان 
امس��ال، آرام ارزیاب��ی ک��رد و افزود: تقاضا خرید ش��مش 
آلومینیوم فراتر از انتظار نیس��ت. در حالت عادی فروردین 
ماه و شروع س��ال جدید به منزله تعطیلی تولید برای یک 
دوره حداقل ١5 روزه است. در نیمه دوم این ماه نیز عموما 
راندمان تولید پایین است؛ بنابراین به طور معمول از میزان 
تقاضا برای خرید ش��مش در فروردین کاسته می شود. این 
روند هر ساله جریان دارد، مگر آنکه پیش بینی ها حکایت از 
فضایی غیرنرمال مانند رش��د دور از انتظار قیمت ها داشته 
باش��د. اما از آنجاکه در حال حاضر روزهای چندان هیجانی 
برای سال آینده پیش بینی نمی شود، خرید و فروش شمش 
آلومینیوم در بورس کالا به روال س��ال های گذش��ته ادامه 
دارد. حتی در مواردی شاهدیم که صنایع بالادستی شمش 
آلومینیوم را با تسهیلاتی در اختیار صنایع پایین دستی قرار 

می دهند.
رشد هزینه برق واحدهای ذوب �

رئیس سندیکای صنایع آلومینیوم افزود: انتظار داریم این 
بازار تا پایان سال روزهای نرمالی را پشت سر بگذارد، چراکه 

در موقعیت کنونی انتظ��ارات تورمی آنچنانی بر 
این بازار حکمفرما نیس��ت. اگر هم انتظاری برای 
افزایش تورم در خرید و فروش شمش آلومینیوم 
برای س��ال آینده وجود داشته باش��د از احتمال 
رشد نرخ برق نشات می گیرد، چراکه بنا به مصوبه 
مجلس شورای اسلامی سال آینده از میزان یارانه 
برقی که در اختیار صنایع قرار می گیرد، کاس��ته 

می شود.
مقرر ش��ده هزینه برق این صنای��ع 2۷5 درصد افزایش 
یابد. از آنجاکه صنعت آلومینیوم در رده صنایع انرژی بر و با 
مصرف بالا برق قرار دارد، بدین ترتیب هزینه تمام شده آنها 
بسته به فناوری مورداس��تفاده تولید بین 22 تا 29 درصد 

افزایش خواهد یافت.
وی افزود: البته رش��د هزینه تمام ش��ده در فرمول قیمت 
پایه ش��مش اثرگذار نیس��ت، با این وجود ب��ا کاهش یارانه 
صنایع بالادستی که طی چند سال گذشته با انتقاد بسیاری 
از فع��الان صنعتی همراه بود، از س��ود این صنایع کاس��ته 
می ش��ود. گودرزی در ارزیابی کاهش یارانه برق اختصاص 
یافته به صنایع بالادس��تی آلومینیومی کشور، گفت: اثرات 
ای��ن مصوبه بر ب��ازار و عملکرد صنایع بالادس��تی به مرور 

مش��خص می شود و می توان با نتایج حاصل شده 
به درستی اظهارنظر کرد. امادر تمام جهان مرسوم 
اس��ت که صنایع انرژی بر، این ان��رژی را با یارانه 
دریافت کنند تا بدین ترتیب از تولید آنها حمایت 
و زمینه اشتغالزایی و رقابت پذیری این صنایع در 
بازارهای جهانی فراهم شود. اما نرخ برق در ایران 
در مقایس��ه با جهان و حتی ن��رخ برق صادراتی 
به مراتب پایین تر اس��ت؛ بنابراین حتی با رش��د یادش��ده، 
همچنان یارانه  برای صنایع در نظر گرفته شده است. علاوه 
بر این، صنایع بالادستی در طول سال های گذشته هیچ گاه 
هزینه برق مصرفی خود را به موقع پرداخت نکرده اند، یعنی 
هم��واره به وزارت نیرو بدهکار بوده اند و از این جهت یارانه  
پنهان در اختی��ار آنها قرار می گرفته اس��ت. البته چنانچه 
مقرر شود برق مورد نیاز صنایع از طریق بورس انرژی عرضه 
ش��ود، این صنایع موظف می شوند هزینه آن را همان ابتدا 
پرداخت کنند، درنتیجه یارانه پنهان آنها کاس��ته می شود. 
این فعال صنعت آلومینیوم تاکید کرد: با این وجود، قیمت  
تولید شمش به نرخ های جهانی نزدیک می شود. با توجه به 
مش��کلاتی که در مسیر تولید صنایع در داخل کشور وجود 
دارد، ک��ه از جمله آنها می توان به نیروی انس��انی بیش از 

میانگی��ن جهانی )به ازای هر تن تولید محصول(، فش��اری 
روی صنایع بالادستی خواهد داشت.

در انتظار روزهای خوب �
این فع��ال صنعت آلومینیوم در ارزیاب��ی بازار آلومینیوم 
در س��ال آین��ده گفت: به نظر می رس��د این بازار در س��ال 
آینده رونق بیشتری در مقایسه با سال جاری داشته باشد. 
تقاضا از س��وی چین برای مصرف ش��مش آلومینیوم رو به 
رش��د اس��ت و همین موضوع نش��انه های خوبی را به بازار 
می ده��د. گ��ودرزی در ادامه و در ارزیاب��ی عملکرد صنایع 
پایین دس��تی آلومینیوم در س��ال آینده اظهارکرد: شرایط 
این صنایع به شدت به سیاست گذاری های دولت در کنترل 
واردات محصولات��ی که نمونه مش��ابه داخل��ی آنها دارند، 
بس��تگی دارد.عملکرد صنایع پایین دس��تی در سال جاری 
مثبت ارزیابی می ش��ود. این صنایع توانس��تند تولید خود 
را افزایش بدهند. ش��اید بتوان اذع��ان کرد که تحریم ها به 
رونق گرفتن عملکرد صنایع پایین دستی آلومینیوم در سایه 
کاهش واردات منجر شده است؛ بنابراین چنانچه ممنوعیت 
واردات محصولات آلومینیومی در سال آینده نیز ادامه یابد، 
 می توان به روزهای پر رونق این صنعت در سال ١۴00 نیز

 امیدوار بود.

آریا صادق نیت حقیقی، دبیر س��ندیکای صنایع آلومینیوم 
ای��ران در گفت وگو ب��ا »روزگار مع��دن«  و در ارزیابی بازار 
آلومینیوم طی هفته های پایانی امس��ال، گفت: بازار خرید و 
فروش ش��مش آلومینیوم در روزهای پایانی سال به نسبت 
گرم و پر رونق اس��ت؛ یعنی توقف خریدی که طی سال های 
گذشته شاهد آن بودیم، به دلیل انتظارات تورمی سال آینده 
و روند رو به رش��د قیمت آلومینیوم در س��طح بین المللی از 
میان رفته اس��ت. صنعتگران و فعالان صنایع پایین دس��تی 
ت��لاش می کنند موجودی انبار خود را به حداکثر برس��انند 
و با موجودی کافی به اس��تقبال سال جدید بروند. بنابراین 
در 2 هفته پایانی س��ال انتظار داریم روزهای پررونقی برای 

آلومینیوم رقم بخورد.
دبیر س��ندیکای صنای��ع آلومینی��وم ایران اف��زود: البته 
تقاضای یادش��ده بی��ش از عرضه های این صنعت نیس��ت؛ 
بنابراین چنانچه عرضه ها به درس��تی انجام شود، پاسخگوی 
نیاز ب��ازار خواهد بود. تنها با عدم اس��تقبال از خرید روبه رو 
نیس��تیم. در همین حال انتظار می رود صنایع بالادستی نیز 
به دلیل نیاز مالی که دارند از عرضه محصول خود خودداری 
نکنن��د، به ویژه که در آس��تانه تعطیلات س��ال نو و تعطیلی 
2 هفته ای تولید هس��تیم. این توقف تولید در حالی اس��ت 
که همچنان برخی هزینه ها ادام��ه دارد؛ بنابراین واحدهای 
ذوب با فروش پیش از پایان س��ال نقدینگی مورد نیاز خود 

برای س��ال آین��ده را تامین می کنن��د. ازمجموع 
موارد یادش��ده اینطور برداشت می شود که در 2 
هفته پایانی س��ال، شاهد ثبات در عرضه و تقاضا 

خواهیم بود.
نرخ ارز موثرتر از قيمت جهانی �

حقیقی در پاس��خ به سوالی مبنی بر اثرگذاری 
نوسانات قیمت آلومینیوم و رشد قابل ملاحظه آن 

بر بازار داخلی این محصول گفت: از زمانی که قیمت جهانی 
آلومینیوم در مدار صعودی قرار گرفت، استقبال برای خرید 
ای��ن محصول افزایش یافت، چراکه توقعاتی که برای کاهش 
نرخ این محصول وجود داش��ت، به پایان رس��ید. انتظارات 
یادش��ده موجب شد رکود حاکم بر بورس از میان برود. وی 
در پاس��خ به س��والی مبنی بر پیش بینی بازار آلومینیوم در 
س��ال آینده اظهارکرد: پیش بینی بازار آلومینیوم برای سال 
آینده دش��وار است. اما انتظار داریم قیمت شمش آلومینیوم 
در بازه 2200 تا 2250 دلار به ازای هر تن نوس��ان کند. در 
همین حال نرخ ارز نیز بر نوس��انات بازار آلومینیوم اثرگذار 
اس��ت ام��ا پیش بینی ن��رخ ارز در حال حاض��ر آنقدرها هم 
ممکن به نظر نمی رسد. روند کاهش یا افزایش قیمت جهانی 
آلومینیوم عموما با ش��یب آرامی تغییر می کند اما نرخ دلار 
در طول یک س��ال اخیر با ش��تاب قابل توجهی رشد داشته 
اس��ت؛ بنابراین نرخ ارز و نوسانات آن تاثیر بیشتری بر بازار 

آلومینیوم دارد. این فعال صنعت آلومینیوم گفت: 
ب��رای ارزیابی دقیق ش��رایط ب��ازار آلومینیوم در 
س��ال آینده، سیاست های کلی نظام در ارتباطات 
جهان��ی، در مقابل دولت جدی��د ایالات متحده و 
برجام به ش��دت اهمیت دارد. درواقع تحت تاثیر 
پارامترهای یادشده ارزش پول ملی در مقابل دلار 

مشخص می شود. 
دبی��ر س��ندیکای صنای��ع آلومینی��وم ای��ران در پاس��خ 
ب��ه س��والی مبن��ی ب��ر عملک��رد تولیدکنن��دگان صنای��ع 
پایین دس��تی آلومینی��وم کش��ور در س��ال آین��ده، گفت: 
تولی��د محص��ولات آلومینیومی در س��ال های تحریم بهبود 
 یاف��ت. تحریم موجب ش��د ب��ه اجبار به تولی��د داخل، نگاه 

درستی شود. 
در طول س��ال هایی که اقتصاد ای��ران مبتنی بر نفت بود، 
تولی��د در مح��اق ب��ود ام��ا در موقعیت کنونی ک��ه تحریم 
روزهای سختی را برای کشور به وجود آورده، به ناچار روش 
درس��تی ش��کل گرفته و بخش خصوصی و تولید در اولویت 
قرار گرفته اس��ت. در چنین موقعیتی اقتصاد ما تولیدمحور 
و اقتصادمحور می شود؛ از این رو شرایط تولید می تواند برای 

فعالان صنایع داخلی خوب باشد.
وی اف��زود: به عنوان مثال، با ش��دت گرفت��ن تحریم ها و 
خروج برندهای ال جی و سامس��ونگ تولید لوازم خانگی در 

داخل کشور رونق یافت. با گردش صنایع یادشده، تولید در 
صنای��ع آلومینیوم نیز رونق می یابد. در همین حال، واردات 
محص��ولات آلومینیومی کاهش یافته اس��ت و ش��اهد رونق 
صنایع آلومینیوم کش��ور بوده ایم. اما اگر بخواهیم ش��رایط 
مثبت باقی بماند، از دولت انتظار می رود سیاس��ت های خود 
را در مس��یر اه��داف حمایتی از صنایع تدوی��ن کند؛ یعنی 

تولید داخلی اولویت یابد. 
م��واد اولیه مورد نی��از صنایع تامین و با قیمت مناس��ب 
در اختی��ار تولیدکنندگان قرار گی��رد. تا این صنایع در کنار 
 تامی��ن نی��از داخل در مس��یر ص��ادرات و ارزآوری نیز گام 

بردارند.

صنایع پایین دس��تی آلومینیوم در یک س��ال اخیر با رشد 
تولید روبه رو بوده اند. این رش��د تولید در سایه شدت گرفتن 
تحریم ها و کاهش واردات محصولات آلومینیومی به کش��ور 
محقق ش��ده اس��ت. چنانچه روند واردات این محصولات در 
س��ال آینده نیز از سوی دولت کنترل شود می توان به بهبود 
وضعی��ت این صنایع امی��دوار بود. بهبودی ک��ه در کنار آن 
شاهد رشد و توسعه صنعتی و اقتصادی و افزایش اشتغالزایی 

هستیم.

سخن پایانی
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ورود معادن به بورس کالا در سال ۱۴۰۰

اصلاح و استراحت بورس طبیعی است

گروه معدن

معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
گفت: فعالیت های خود را در حوزه بورس کالا ش��روع 
و معتقدیم س��ال ۱۴۰۰ فرصت ویژه ای است تا بر این 
بورس تمرکز داش��ته و در حوزه معدن مزایده ها را به 

این سمت بیاوریم.
به گزارش ایرنا، س��عید زرن��دی در آیین راه اندازی 
معاملات آت��ی نقره و حراج باز در ب��ورس کالا افزود: 
امروز به دلیل همکاری های مثبتی که با بازار س��رمایه 
و بورس کالا داش��ته ایم جهت گیری های خوبی در این 

زمینه شکل گرفته است.
وی افزود: باید اعلام کنم که در زمان روند صعودی 
ب��ورس و اکنون که بازار س��هام در مدار ریزش��ی قرار 
دارد، در ش��ورای عالی بورس ب��ر روی موضوعی تاکید 
و اعتقاد داش��تیم که چنانچه بورس در خدمت تولید 
و بخش واقعی اقتصاد قرار نگیرد نمی تواند در مس��یر 
هدفی که برای آن تعیین شده است نقش آفرینی کند.

زرندی خاطرنش��ان کرد: باید همه جهت گیری ها را 
در استفاده از ابزار علمی و جدیدی که در کشور شکل 
گرفته و متناس��ب با ادبیات دنیا است و منجر به رشد 

بخش واقعی اقتصاد شود را به کار بگیریم.
معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
اظهار کرد: در جهت گیری کلان وزارت صنعت، معدن 
و تجارت اس��تفاده از موضوع یا توان بازار س��رمایه به 
عنوان رکن اساس��ی، شناخته ش��ده است، بنابراین از 
اواخر س��ال ۹۸ مدل تغییر س��اختاری را در مجموعه 
وزات صنعت ، معدن و تجارت در پیش گرفتیم و دفتر 
تامین منابع مالی را ش��کل دادیم ب��ا این رویکرد که 
بتوان ابزارهای نوینی را در خدمت تولید کنندگان قرار 

دهیم.
زرندی گف��ت: تولیدکنندگان ای��ران در حوزه فنی 
بسیار رش��د کرده اند اما متناسب با این رشد در حوزه 
اصلاح س��اختارهای مالی آماده نیس��تند؛ بنابراین در 
2س��ال گذشته تمرکز خود را در ترویج، توسعه و نگاه 
جدید به بازار س��رمایه و اس��تفاده از این ظرفیت قرار 

داده ایم.
معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
اظهار کرد: در حوزه بازار سرمایه با حمایتی که توسط 
ش��ورای  عالی بورس صورت گرفت و با مصوبه سران، 
معافیت مالیاتی را برای شرکت هایی که به سمت بازار 
س��رمایه روی آورده بودند لح��اظ کردیم و امیدواریم 
ک��ه این موضوع به دلیل اس��تقبال های صورت گرفته 

تمدید شود.
وی افزود: به ۴22 شرکت جدیدی که فراخوان داده 
بودیم، به س��مت استفاده از ظرفیت بازار سرمایه روی 

آورده اند که با آنها به نتیجه های مثبتی رسیدیم.
زرندی گفت: از این تعداد 22۴ شرکت با نهاد مالی 
قرارداد امضا کردند که این اتفاق خوبی است زیرا وارد 

مرحله اجرا شدند.
۸۰ درص�د معاملات بورس کالا مربوط به  �

صنعت و معدن
وی اظهارکرد: س��هم صنعت و مع��دن ۵۳ درصد و 
پتروش��یمی 2۷ درص��د از معاملات بورس کالاس��ت 
ب��ه عبارتی ۸۰ درصد معام��لات بورس کالا مربوط به 
خانواده صنعت و معدن است و باید از این ظرفیت بالا 

نهایت بهره را برد.
معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
گفت: ش��هریور ماه س��ال ۱۳۸2 بحث ب��ورس فلزات 
مطرح شده بود و این اقدام پایه ای بود که در مجموعه 
وزارت صنعت شکل گرفت، این اقدام در سال های بعد 

تکمیل و در نهایت بورس کالای فعلی شکل گرفت.
وی ب��ه راه ان��دازی معام��لات آت��ی نق��ره و حراج 
ب��از در ب��ورس کالا اش��اره ک��رد و اف��زود: تش��ویق 
حض��ور تولی��د و صنعت در ب��ورس کالا نیازمند تنوع 
ابزارهای مالی اس��ت ک��ه امروز روش ح��راج باز گام 
مثبتی ب��رای ثبات آفرینی و آرام��ش عرضه کنندگان 

 و تقاضاکنن��دگان ح��وزه صنع��ت در زم��ان انج��ام 
معاملات است.

معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
ب��ا بیان اینکه هدف گذاری بر روی حوزه نقره از جمله 
صنایع اس��تراتژیکی اس��ت که برنامه ریزی جدی را بر 
روی آن داریم، اف��زود: برنامه ریزی لازم را برای تولید 
۷۰ ت��ن مصنوعات نقره ای و ص��ادرات 2۰ تن را برای 
سال ۱۴۰۰ انجام داده ایم که این موضوع نیازمند نگاه 

و فکر جدی است.
وی اف��زود: در هر ۱۰۰ گرم تولی��د مصنوعات نقره 

می توان ۱۸۰ نفر اشتغال مستقیم را ایجاد کرد.
زرندی با بیان اینکه در حوزه تس��هیل معاملات باید 
بیش��تر اقدام کرد، گفت: نگاه به تامین مالی مانند به 
کار گرفتن اوراق س��لف به خوب��ی در حوزه مجموعه 

بورس کالا انجام شده است.
وی گفت: ن��گاه تضمین تعه��دات نیازمند بازنگری 
است و آمادگی همکاری بیشتر داریم تا به سمت نظام 

عرضه و تقاضا محور حرکت کنیم.
وی اضافه کرد: برای توس��عه ح��وزه اوراق بهادار و 
بورس کالا آماده همکاری هستیم، امسال هدف گذاری 
کردی��م تا ب��رای جهت گیری جدید در ح��وزه بورس 
اوراق ۱۰ ه��زار میلی��ارد تومان اوراق منتش��ر کنیم 
 که تاکن��ون نزدیک به ۹ هزار میلی��ارد تومان محقق 

شده است.
زرن��دی خاطرنش��ان ک��رد: در برنامه بودجه س��ال 
۱۴۰۰ ش��رکت های س��هامی عام پروژه مصوب ش��د 
که این موضوع هم فرصتی مناس��ب برای شکل گیری 
س��رمایه گذاری های بزرگ با اس��تفاده از بس��تر بازار 

سرمایه است.
برنامه ریزی برای مصنوعات نقره  �

مع��اون ط��رح و برنام��ه وزارت صنع��ت، مع��دن و 
تجارت با بیان اینک��ه هدف گذاری بر روی حوزه نقره 
از جمله صنایع اس��تراتژیکی اس��ت، ب��ه همین دلیل 
برنامه ریزی ه��ای ج��دی را بر روی این ح��وزه داریم، 
افزود: برنامه ریزی لازم را برای تولید ۷۰ تن مصنوعات 
نق��ره و صادرات 2۰ ت��ن را برای س��ال ۱۴۰۰ انجام 
داده ایم که این موضوع نیازمند نگاه و فکر جدی است.

وی اف��زود: ب��ا تولید هر ۱۰۰ گ��رم مصنوعات نقره 
می توان برای ۱۸۰ نفر اشتغال مستقیم ایجاد کرد.

زرن��دی با بی��ان اینکه در ایران ب��ر روی حوزه طلا 
و جواه��رات ک��م کار ش��ده، گف��ت: ای��ن فعالیت در 
جه��ان با گردش مالی بی��ش از یک هزار میلیارد دلار 
همراه اس��ت، به همین دلیل در سال ۹۹ فعالیت های 

منسجمی را در این زمینه در دستور کار قرار دادیم.
معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
گف��ت: فعالیت های��ی را در حوزه صنع��ت نقره انجام 
داده ای��م، امیدواریم با اقدامی که در حوزه بورس کالا 
انجام می شود شاهد توسعه حضور محصولات صنعتی 

باشیم.

ورود س�نگ آهن ب�ه ب�ورس کالا، اتفاق�ی  �
بزرگ و مثبت است

در ادامه این مراس��م محمدرض��ا پورابراهیمی، رئیس 
کمیس��یون اقتصادی مجلس با بیان اینکه اقتصاد کشور 
ب��دون نگاه علمی و تخصصی و با ادبیات سیاس��ی پیش 
نم��ی رود گفت: ورود س��نگ آهن به ب��ورس کالا اتفاقی 
بزرگ و مثبت اس��ت که اجرای این اقدام نشان می دهد 
از فضای قبلی همچون نگاه دس��توری به ن��رخ ها، وارد 
یک فضایی جدید ش��ده ایم. همچنین توس��عه معاملات 
آتی س��ایر محصولات از جمله ط��لا در کنار نقره نیز باید 
در ب��ورس کالا با جدیت پیگیری ش��ود. وی اظهار کرد: 
اقدامات زیادی برای افزای��ش بهره گیری از ظرفیت بازار 
س��رمایه و بورس کالا جهت رونق اقتصادی کشور، بهبود 
و ش��فافیت اطلاعات و کاهش ریسک ها انجام شده است 
که باید از همکاران بورس کالا به خاطر تلاش های شبانه 
روزی و معرفی ابزاره��ای جدید در هر چند ماه یک بار، 
تش��کر کنیم. پورابراهیمی با بیان اینکه اقدامات مثبتی 
که در بورس کالا در حال انجام اس��ت با کمک س��ازمان 
بورس سرعت گرفته اس��ت، افزود: در جلسه گذشته که 
در بورس کالا برای راه اندازی صندوق کش��اورزی برگزار 
ش��د گلایه های زیادی را از چرخه وضعیت فولاد داشتیم 
و اعلام کردیم که قاعده بازی باید در بازار رعایت ش��ود، 
خوش��بختانه همراهی وزارت صنعت و کمک های انجام 
ش��ده باعث شد تا مس��ائل به وجود آمده در این حوزه با 
موفقیت برطرف شود. وی با بیان اینکه ورود سنگ آهن به 
بورس کالا اتفاقی مثبت و موجب خرسندی فعالان تولید 
است، تاکید کرد: اجرای این اقدام نشان می دهد از فضای 
قبلی همچون نگاه دستوری به قیمت ها وارد یک فضایی 
جدید ش��ده ایم و اساس��ا دغدغه چیزی را که داشته ایم 

امروز تبدیل به میدان عملیاتی شده است.
اقتصاد بدون ن�گاه علمی و تخصصی پیش  �

نمی رود
پورابراهیم��ی گفت: ب��ه هیچ عنوان نمی توان کش��ور 
را ب��دون ن��گاه علمی و تخصص��ی و با ادبیات سیاس��ی 
پیش برده و مس��ائل حاکم در کش��ور را اداره کنیم. وی 
خاطرنش��ان کرد: اگر به دنبال این هستیم تا در کشور به 
اهداف بلند و مطلوب برس��یم باید قواعد حوزه اقتصادی 
و اجرایی را در کشور بپذیریم و اجرا کنیم؛ در این حوزه 
راه اندازی قرارداد آتی نقره در بورس کالا کار ارزشمندی 
اس��ت که صورت گرفته ک��ه برای اس��تفاده از ابزارهای 
مش��تقه در بازار س��رمایه باید همه اقدام��ات مربوطه به 
نوبت عملیاتی ش��وند. وی خاطرنش��ان کرد: بورس کالا 
توانسته است در س��ال های اخیر در حوزه توسعه ابزار و 
بازار اقدامات��ی را انجام دهد که از نظر ما بخش عمده ای 
از ماموریت ه��ای خود را در این س��ال ها به تدریج انجام 
داده اس��ت. پور ابراهیمی افزود: در این راس��تا باید ضمن 
عمق بخش��یدن به فعالیت ها و ابزارهای راه اندازی شده، 
زمینه رف��ع محدودیت ها فعلی را مهیا ک��رد تا ابزارهای 
موجود گسترش یابند. رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 

خاطرنش��ان کرد: اقداماتی در ح��وزه راه اندازی معاملات 
اوراق خرید دین انجام ش��ده است که انتظار ما این است 
با افتتاح این معاملات، س��بد ابزاره��ای مالی بورس کالا 

تکمیل شود.
بورس کالا در مسیر توسعه بازار آتی  �

رئیس کمیس��یون اقتص��ادی مجلس اظه��ار کرد: در 
گذش��ته در بورس کالا شاهد راه اندازی معاملات آتی در 
حوزه س��که طلا بودیم که وزیر سابق اقتصاد نگرانی های 
قیمتی را در این زمینه داش��تند؛ اما تجربه نشان داد که 
قواع��د بازی را نمی توان با تصمیمات مداخله گرانه بر هم 
زد و از بورس کالا می خواهیم که در خصوص توسعه بازار 
آت��ی بر روی دارایی مختلف از جمله طلا با قدرت فعالیت 
کند تا بازاری بزرگ برای پوش��ش ریسک های قیمتی در 
اقتصاد وجود داشته باشد. وی با اشاره به اینکه باید اقدامی 
صورت گیرد تا در کشور برای سهامداران، عرضه کنندگان 
و تقاضاکنندگان حفظ منافع صورت گیرد، گفت: در هیچ 
کش��وری هیچ ی��ک از بازارها ب��دون محدودیت و قواعد 
فعالی��ت نمی کنند اما هدایت بازار با قواعدی دس��توری، 
ش��دنی نیست که خوش��بختانه در راس��تای اصلاح این 
اقدامات قدم برمیداریم. وی افزود: در حوزه توس��عه بازار 
قراردادهای آتی، مجل��س کمک های زیادی را برای رفع 
مسائل موجود و تس��هیل ورود دارایی های جدید به این 
ب��ازار مالی خواهد کرد. پورابراهیمی به معاملات مناقصه 
اش��اره کرد و اظهار کرد: اقدماتی که قرار است در حوزه 
وزارت نیرو و توس��عه معاملات مناقصه نیز انجام شود از 
جمله فعالیت های مثبت و ارزشمندی است که این ابزار 

هم می تواند کمکی به بازار و اقتصاد کشور باشد.
تشکیل کانون س�هامداران حقیقی در گام  �

آخر
رئیس کمیس��یون اقتصادی مجلس با اش��اره به اینکه 
کمیته تخصصی اصلاح قانون بازار سرمایه در کمیسیون 
اقتص��ادی مجلس گ��زارش خود را نهای��ی خواهد کرد، 
ادام��ه داد: محورهای مهم این بحث را با س��ازمان بورس 
و مدیران ارش��د بازار س��رمایه مورد بحث قرار داده ایم و 
در حال جمع بندی نهایی اس��ت که به نظر می رس��د در 
هفته های نخس��ت سال آینده به عنوان مهم ترین مسئله 
در مجلس بررس��ی و عملیاتی ش��ود. پورابراهیمی افزود: 
یکی از اقدامات مهمی که در دس��تور کار مجلس است، 
تش��کیل کانون س��هامداران حقیقی است که تکلیف آن 
را مش��خص کرده ایم تا بتوانند از ظرفیت خود اس��تفاده 
کند. رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه هم 
اکنون حجم قابل توجهی از س��هامداران دارای س��رمایه 
خرد هس��تند، اظهار ک��رد: قاعده بازار در 2 س��ال اخیر 
تغییر کرده اس��ت؛ بنابراین باید متناسب با شرایط ایجاد 
شده تصمیماتی را در حوزه بازار سرمایه اتخاذ کنیم. وی 
افزود: اصلاحات��ی در حوزه قوانین در حال انجام اس��ت 
که بخش های قبل��ی را در حوزه هایی که نیازمند اصلاح 
هس��تند تکمیل خواهد کرد و می تواند کمک کند تا این 

ظرفیت ها بیشتر در اختیار اقتصاد کشور قرار بگیرند.

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: طبیعی است که 
بعد از چنین رش��دهای پرش��تابی، دوره ای از اصلاح 
و اس��تراحت را در مس��یر بازار تجربه کنیم و بررسی 
رونده��ای مختل��ف بازار نش��ان می دهد ک��ه چنین 

مسیرهایی به صورت دوره ای، همیشه اتفاق می افتد.
به گزارش روابط عمومی ش��رکت فراب��ورس ایران، 
عظی��م ثابت ب��ا تأکید ب��ر اینکه بازار از س��ال ۹۷ تا 
تابستان سال ۹۹ ش��اهد جهش های پرشتابی در نرخ 
س��هام و بازدهی های خیره کننده ای ب��ود، گفت: بازار 
س��رمایه بازاری پیشرو با ریسک و شفافیت بالا نسبت 
به س��ایر بازارها است البته س��ایر بازارهای موازی نیز 
چنی��ن روندهایی دارند و اتفاق های خ��ارج از بازارها 
همیشه سیگنالی برای ورود و خروج به سرمایه گذاران 

هستند.
وی ب��ه روند روزهای اخیر بازار اش��اره کرد و گفت: 
ش��رایط امروز بازار به گونه ای است که رشد نقدینگی 
زنگ هشدار حرکت به سمت اقتصاد تورمی است و در 
فضای تورمی همیشه بافاصله ای کوتاه بازار سرمایه با 
انتظارات تطبیق پیدا می کند و آهنگ رشد می گیرد، 
ب��ه  عنوان مثال س��ال گذش��ته که بنزین گران ش��د 
س��یگنال تورم برای بازار س��رمایه صادر شد، از سوی 
دیگر همه گیری کرونا در پایان س��ال گذشته منجر به 
رکود بسیاری از مشاغل شد که این موضوع نیز منابع 

زیادی را به س��مت بازار سهام هدایت کرد که منجر به 
جهش های قابل توجهی بودیم.

این کارگزار بازار س��رمایه به م��رور دوره های رونق 
و رکود بازار پرداخ��ت و گفت: مرور دوره های رونق و 
رکود از سال ۷۱ به این طرف نشان می دهد که به طور 
متوازن دوره های رکود همیش��ه بیش��تر بوده و گاهی 
این دوران به بالای ۶۰ ماه هم رس��یده، به عنوان  مثال 
دوره رکود دهه ۸۰ از سال ۸۳ آغاز و تا سال ۸۷ ادامه 
داشته، این روند در دهه ۹۰ از سال ۹2 تا ۹۷ به طول 
انجامید و حدود ۵ سال بازار خوبی را تجربه نکردیم.

وی ب��ا تأکی��د بر اینک��ه در دوره های ری��زش بازار 
هم  روندهای صعودی داش��تیم، گفت: موج ش��ماری 
تکنیکال الیوت نشان می دهد همیشه بازارها یک روند 
ثابت را دنبال نمی کنند و در یک کانال مثبت صعودی 

یا نزولی دوره های اصلاح هم وجود دارد.

ثابت با اش��اره به اینکه از س��ال ۹۷ ب��ازار با آهنگ 
رشد شاخص ها مواجه شد، گفت: در آن سال بازدهی 
ش��اخص حدود ۸۵ درصد بود که این روند در س��ال 
۹۸ ب��ه میانگین بازده��ی ۱۸۶ درصدی رس��ید، در 
ابتدای س��ال این س��رعت رش��د به  گون��ه ای بود که 
در۴ماه ابتدای س��ال میانگین بازدهی بازار به بیش از 

۳۰۰درصد رسید.
این کارش��ناس بازار سرمایه با تأکید بر جهش های 
شارپی شاخص از سال ۹۷ تا ابتدای تابستان سال۹۹ 
گف��ت: اص��لاح و اس��تراحت بازار بع��د از جهش های 
پرس��رعت در یک دوره 2س��اله در موج شماری های 
بزرگ طبیعی اس��ت؛ بنابراین نباید فراموش کرد که 
همیش��ه رشدهای بزرگ، افت هایی به همان نسبت را 

هم همراه دارد.
وی با اش��اره به موض��وع مالی – رفت��اری در بازار 
افزود: از س��ویی دیگر رفتارهای هیجانی و احساس��ی 
ه��م به طور معمول در چنین ش��رایطی بازار را کاملا 
تح��ت تأثیر قرار می دهد اما درمجموع روند کلی بازار 
تا امروز اتفاق��ی غیرعادی و غیرطبیع��ی را به همراه 
نداشته، رشد خیره کننده نسبت P/E بازار تا ۳۰مرتبه 
در آن دوران نش��ان می داد ک��ه ارزش گذاری ها فقط 
بر مبن��ای عرضه و تقاض��ا بوده و این ش��رایط باعث 
می ش��ود کوچک ترین تلنگری مثل خروج نقدینگی، 

 ریزش ه��ای ش��دیدی را ب��ا خود ب��ه همراه داش��ته 
باشد.

ثاب��ت با پیش بینی بهاری خوب برای بازار س��رمایه 
تأکید کرد: اگر س��هام را کالا در نظر بگیریم، مکانیزم 
عرضه و تقاضا در این بازار هم جاری اس��ت، این گونه 
نیس��ت که سهمی همیشه در رش��د یا افت باشد، هر 
س��همی به نرخ ذاتی نزدیک ش��ود سرمایه گذاران آن 
را می خرن��د اما اگر ن��رخ بالاتر از ارزش ذاتی ش��ود، 
س��رمایه گذاران از آن خارج می ش��وند، بر اساس این 
موارد همیش��ه در یک مقاطعی ب��ازار تحلیل می کند 
و این گونه نیس��ت که نرخ س��هم آن قدر افت کند که 

به صفر برسد.
این کارشناس بازار سرمایه به سرمایه گذاران توصیه 
کرد با نگاه بلندمدت و تکیه بر دانش وارد بازار سرمایه 
ش��وند و گفت: بازار سرمایه، بازاری پویا است که باید 
به آن نگاه بلندمدت داش��ت و از نوسانات کوتاه مدت 
نترس��ید. ه��ر ب��ازاری مختص��ات خ��ودش را دارد و 
به خصوص بازار س��رمایه نیازمند دانش مالی، تحقیق، 
تحلی��ل و مطالعه اس��ت و اگ��ر دانش کاف��ی ندارید 
باید غیرمس��تقیم و از طریق صندوق ها یا س��بدهای 
سرمایه گذاری وارد بازار شوید. افرادی که علاقه مند به 
حضور مستقیم در بازار هستند باید دوره های آموزشی 

را بگذرانند و با آگاهی کامل وارد بازار شوند.

شرایط بازار سرمایه رو به بهبود است
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار در خصوص چشم انداز آتی بازار سرمایه 

گفت: شرایط این بازار در کشور رو به بهبود است.
به گزارش تس��نیم، نشست هم اندیشی رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار 
و مدیران ارش��د بازار س��رمایه برگزار شد و در این نشس��ت، مدیران بورسی 
کش��ور ضمن تقدیر از اقدامات اخیر نهاد ناظر بازار سرمایه، دغدغه های خود 

را بیان کردند.
در این جلس��ه که به همت کانون نهادهای س��رمایه گذاری ایران و کانون 
کارگ��زاران ب��ورس و اوراق بهادار برگزار ش��د، محمد عل��ی دهقان دهنوی، 
رئیس س��ازمان بورس و اوراق بهادار به ایراد سخن پرداخت و ضمن قدردانی 
از کان��ون نهادهای س��رمایه گذاری و کانون کارگزاران ب��ورس و اوراق بهادار 
به عنوان دو رکن مهم بازار س��رمایه کش��ور گفت: بازار سرمایه کشور تحت 
تاثیر س��ه عام��ل مهم قرار دارد. دس��ته اول خ��ارج از بازار س��رمایه حادث 
می ش��ود، اما به عنوان متغیرهای کلان اقتصادی تاثیر مستقیم بر بازار دارد؛ 
متغیرهای��ی همچون تورم، تغیی��رات نرخ ارز، نرخ بهره بانک��ی و مواردی از 
 این دس��ت متغیرهای برون زایی هس��تند که کنترل آنها نیز در بازار سرمایه 

امکان پذیر نیست.
دبیر ش��ورای عالی بورس عامل دوم را قوانین، رویه ها و متغیرهایی دانست 
که قابل کنترل هس��تند و افزود: بازار س��رمایه امروز نقش اساسی در اقتصاد 
دارد و باید در سیاس��ت گذاری های کلان اقتصادی کانون توجه باشد. بخشی 
از مق��ررات می توانند اصلاح یا بهتر تدوین ش��وند. به عن��وان مثال قوانینی 
همچون قیمت گذاری دس��توری به بنیان های اقتصادی و بخش مولد کشور 

صدمه وارد می کند.
 این درحالی است که بسیاری از شرکت های تولیدی در بازار سرمایه حضور 
دارند و بخش گس��ترده ای از جامعه نیز امروز س��رمایه گذار بورسی هستند. 
بنابراین قوانین می تواند حقوق و منافع ش��رکت ها و مردم را تحت تاثیر قرار 

دهد.
وی ب��ا بی��ان اینکه توس��عه از طری��ق س��رمایه گذاری انجام می ش��ود و 
س��رمایه گذاری نیز از کانال بازار س��رمایه و بازار پول امکان پذیر است، تاکید 
کرد: باید به سمتی حرکت کنیم که تولید کنندگان بتوانند در فضای رقابتی 
و مبتنی بر روابط منصفانه و عادلانه منافع ناشی از تولید خود را با سهامداران 

شریک شوند.
رئیس سازمان بورس ادامه داد: امروز حفظ آرامش و برقراری ثبات در بازار 
س��رمایه اولویت نهاد ناظر بازار سرمایه اس��ت. تلاطم های اقتصادی ناشی از 
برخی قوانین و رویه ها می تواند منافع س��هامداران را تهدید کند؛ سهامداران 
باید به دور از رفتارهای هیجانی و با تامل بیشتری در خصوص سهام و سبد 
دارایی تصمیم گی��ری کنند و این مهم بدون ثبات و اصلاح رویه ها و قوانین 

امکان پذیر نیست.
دبیر ش��ورای عالی بورس، دس��ته س��وم را متغیرهای درونی بازار س��رمایه 
دانس��ت و ضمن بیان اینکه قوانین، ق��ررات، عملکرد ارکان و نهاد های مالی، 
عوامل موثر درونی بازار س��رمایه هس��تند، تاکید کرد: باید زمینه لازم برای 

حضور مردم را فراهم کرد و خدمات با کیفیت به مردم ارائه شود.
دهقان دهنوی ادامه داد: بازار س��رمایه بزرگ شده. لذا امروز نیاز به فضای 

آرام و تقویت هرچه بیشتر اعتماد در این بازار داریم.
وی تاکی��د ک��رد: ب��ه رغ��م افزای��ش ضریب نف��وذ ب��ازار س��رمایه، نباید 
فرام��وش کنیم که ب��ورس بازاری تخصص��ی و مبتنی بر دانش اس��ت. نهاد 
ناظ��ر ب��ازار س��رمایه صمیمانه درخواس��ت می کن��د، کس��انی در خصوص 
 بازارس��رمایه اظه��ار نظ��ر کنن��د ک��ه از تخص��ص و دان��ش کاف��ی مال��ی

برخوردار باشند.
بازار سرمایه و روزهای آتی �

وی در بخش دیگری از اظهارات خود به چشم انداز آتی بازار سرمایه اشاره 
کرد و گفت: شرایط بازار سرمایه در کشور رو به بهبود است. کاهش احتمالی 
نرخ ارز برای بازار س��رمایه تهدید نیس��ت. چرا که باعث رفع محدودیت ها در 
تج��ارت خارجی می ش��ود و بس��یاری از هزینه های نقل و انتق��ال را کاهش 
می ده��د. علاوه ب��ر این با رونق تولی��د، بازارهای جدید را ب��ه روی صادرات 

خواهد گشود.
وی ادامه داد: همچنین بازنگری در دس��تورالعمل بازارگردانی آغاز ش��ده و 
مس��یر را به گونه ای طراحی خواهیم کرد که هم ش��رایط خاص بازار سرمایه 

کشور در نظر گرفته شود و هم از تجربیات جهانی بهره بگیریم.
رئیس س��ازمان بورس افزود: دامنه نوسان نامتقارن، زمانی در شورای عالی 
بورس تصویب شد که در شرایط نااطمینانی اقتصاد قرار داشتیم و امروز این 
فضا در حال تغییر و بهبود اس��ت. برق��راری دامنه نامتقارن، تصمیمی موقت 
بود و قطعا در دراز مدت به س��مت کاهش محدودیت ها و اصلاح آن حرکت 

خواهیم کرد.
س��خنگوی ش��ورای عالی بورس با بی��ان اینکه همه ما داخل کش��تی بازار 
س��رمایه هس��تیم و بازار س��رمایه متعلق به همه ایران اس��ت و همه با حس 
مسئولیت پذیری به دنبال توسعه بازار سرمایه هستیم، افزود: این بازار باید در 
همه ابعاد مانند میزان ورود شرکت ها به بازارسرمایه، توسعه نهادهای مالی به 
لحاظ کمی و کیفی و همچنین س��رمایه گذاران توسعه بیشتری پیدا کند. ما 
به دنبال ابرنهادهای مالی هستیم. تعداد نهادهای مالی حاضر در بازارسرمایه 
بای��د افزایش پیدا کنند و هر ک��دام باید بتوانند در صنای��ع مختلف به طور 

اختصاصی به ارائه خدمات بپردازند.
وی با بیان اینکه صندوق توس��عه بازار نوعی ثبات برای بازار به همراه دارد 
ک��ه منافع آن به همه اهالی بازارخواهد رس��ید گفت: اق��دام صندوق های با 
درآم��د ثابت، هم حمایت از کلیت بازار و هم حمایت از پرتفوی س��هام خود 

آنها خواهد بود.
رئیس س��ازمان بورس همچنین با اش��اره ب��ه بهبود رواب��ط بین المللی و 
تاثیر آن بر بازار س��رمایه و اقتصاد، افزود: امروز فضای خوبی برای گس��ترش 
فعالیت های نهادهای مالی و جذب س��رمایه های خارجی در حال شکل گیری 
 اس��ت و برای جذب س��رمایه های خارجی، هیچ بازاری مناس��ب ت��ر از بازار 

سرمایه نیست.

اخبار
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